
گلشن مهر شناسنامه گلستان است 

روزنامه

8

سه شنبه  30 فروردین ماه 1401/ سال بیست و سوم/ شماره 2384/ 8 صفحه الکترونیکی /  2500 تومان

سی ام فروردین 
روز تولد

 حکیم جرجانی  

■  با مسوولیت سردبیر

تولد  با  همزمان  ماه  فرودین  ام  سی 
حکیم بزرگ جرجانی در اوایل قرن 
پنجم است  و بمناسبت تلاشهای این 
پزشک حاذق و حکیم ایرانی این روز  
گذاری  نام  آزمایشگاهی  علوم  بنام 

شده است.
جرجانی   حکیم  درباره  که  گونه  آن 
نوشته اند  این پزشک  توانا به خوارزم 
رفت و توانست به دربار قطب  الدین 
خوارزمشاهیان  سرسلسله   محمد 
راه پیدا کند  و هنگامی که  در آنجا 
خوارزم  بزرگ  بیمارستان  مسوولیت 
را بر عهده گرفت ،متوجه شد که علم 
پزشکی در آن سرزمین رواجی ندارد 
اشتباه  استفاده   دلیل  به  مردم  بیشتر  و 
از غذاها و نیز آلودگی محیط شهر، به 
انواع بیماری ها مبتلا می شوند. بنابراین 
زبان  به  را  آثاری  تا  می گیرد  تصمیم 
فارسی برای استفاده ایرانیان و فارسی 

زبانان خلق کند . 
»ذخیره  هاي  کتاب  نگاشتن  با  او 
الطبیه«  »الاغراض  و  خوارزمشاهي« 
به  پزشکي  هاي  المعارف  دایره  که 
نویسي  پزشکي  هستند،  فارسي  زبان 
این  از  داد.   اعتلا  را  فارسي  زبان  به 
مکتب  گذار  پایه  باید  را  او  لحاظ 
از  و  دانست  اسلامی  طب  در  ایرانی 
آنجایی که جرجانی بیشتر از مشاهدات 
ها  بیماری  به تشخیص  آزمایشگاهی 
اهتمام می ورزید به همین علت باید 
گفت  این پزشک نامدار نقش مهمی 
کرده  ایفا  پزشکی  علم  تحولات  در 
این مجال  در  باید  که  آنچه  است.اما 
به آن اشاره کنیم آن است که حکیم 
خاک  و  آب  این  ی  زاده  جرجانی 
نیز  خاطر  همین  به  و  و  است  بوده 
نام بیمارستانی را در گرگان به نام او 
مزین کرده اند اما باید اذعان کرد ایام 
تولد و وفات بهترین اوقاتی است که 
می توان نام این بزرگان را در افکار 
عمومی تکرار کرد تا شهروندان با نام 
و تالیفات این بزرگان و خدماتی که 
آنها به این آب و خاک انجام داده اند 
افتخار  به گذشته خود  آشنا شوند و 
کنند . بیایید این اندک  دل خوشیها را 

از مردم خود دریغ نکنیم.
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سردبیر- مسائل و مشکلات متعددی در بخش کشاورزی 
استان وجود دارد. ازجمله این مسائل می توان به متناسب 
نبودن ظرفیت صنایع تبدیلی و تکمیلی کشاورزی موجود 
در استان گلستان با میزان تولید محصولات کشاورزی 
در این استان اشاره کرد.اما مساله ای که در این بخش 
به طور جدی باید مورد توجه قرار گیرد این است که 
ما در این استان در حوزه بسته بندی و افزایش ظرفیت 
نگهداری محصولات به شدت ضعیف هستیم.  صنعت 
بسته بندی ترکیبی از علم، هنر و فناوری است و می 
تواند در رشد کسب و کارها بسیار موثر باشد و موجب 
شکوفایی اقتصادی هم خواهد شد.علاوه بر مشکلات 
بسیاری که در حوزه صنایع تبدیلی در استان وجود دارد 
باید گفت که تولید کنندگان  به اهمیت صنعت بسته 
بندی در استان گلستان واقف نیستند یعنی ممکن است 
محصولات تولیدی استان مثلا محصولات لبنی و رب 
گوجه فرنگی استان با کیفیت و حتی در حد واندازه 
جهانی باشد ولی از آنجا که بسته بندی قابل قبولی ندارد 

و با حداقل کیفیت و عموما نازیباست اقبال چندانی نیافته 
است هنوز واحدهایتولیدی در استان وجود دارند که  خام 
فروشی می کنند و یا محصولاتشان را فله ای به فروش 
می رسانند و این موجب شده که واحدهای رقیب روز به 
روز سهم بیشتری از بازار را تصاحب کنند.حتی می توان 
گفت که امروز تبلیغات ضعیف و بسته بندی نامناسب 
آفت کشاورزی گلستان شده است از طرف دیگر در 
استان گلستان بسته بندی نامناسب برخی محصولات 
صادراتی و عدم توجه به نیاز وخواست بازار موجب 

شده درصادرات حرفی برای گفتن نداشته باشیم.راه برون 
رفت از وضعیت بی سرو سامانی صنعت بسته بندی در 
استان،  آشنا کردن تولید کنندگان با اهمیت صنعت بسته 
بندی به عنوان حلقه ی مفقوده زنجیره  تولید تا بهره وری 
است. با این کار واحدهای تولیدی با علم روز دنیا آشنا 
می شوند و روش های مدرن بازاریابی را به کار می بندند.
از سوی دیگر کمبود دستگاه های صنعتی پیشرفته و 
ضعف تکنولوژی به روز، در طراحی و تولید بسته بندی 
هم در استان قابل توجه است.در هر حال درست است 
که تسهیلات بانکی برای توسعه صنایع وابسته به بخش 
کشاورزی تامین نشده و در خصوص صدور مجوزها و 
چگونگی اداره و توسعه صنایع تبدیلی بخش کشاورزی، 
تداخل وظایف بین سازمان های کشاورزی و  صنعت، 
معدن و تجارت وجود دارد و چندین مشکل ریز و 
درشت دیگر در این بخش که البته قابل حل است اما 
لزوم توجه به صنعت بسته بندی محصولات و ارایه آنها به 
مشتری مساله ی مهمی است که نباید از نظر دور داشت.

بسته بندی  نامناسب 
آفت صنایع تبدیلی
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رئیس سازمان امداد و نجات هلال احمر:

 تجهیزات امدادی با کمک شرکت های 
دانش بنیان داخلی بومی سازی می شود 

رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر گفت:  
تجهیزات امدادی هلال احمر با کمک شرکت های دانش 
پور  ولی  می شوند.مهدی  بنیان داخلی بومی سازی 
ظهر اظهارکرد: براساس شاخص های هلال احمر و 
با توجه به وسعت حوادثی که در کشور وجود دارد 
در بحث ذخایر انبارهای امدادی، لجستیک و نیروی 
تجارب  طبق  باشند،  خدمت  آماده  باید  که  انسانی 
بینی  پیش  احمر  هلال  در  خوبی  امکانات  گذشته 
شده است.رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال 
احمر افزود: تجهیزات امدادی از لحاظ سخت افزاری با 

استفاده از فن آوری روز و دانش بنیان داخلی نیاز به بومی 
سازی دارند و با توجه شعار سال که رهبر معظم انقلاب 
هم تاکید داشتند، با رایزنی های انجام شده، با استفاده از 
دانشمندان داخلی تجهیزات امدادی هلال احمر با کمک 
شرکت های دانش بنیان داخلی بومی سازی می شوند.
وی بیان کرد: ذخایر انبار امدادی که در حوادث سال 
های اخیر تحت تاثیر قرار گرفته اند و با دستور رئیس 
جمهور افزایش خواهند یافت.ولی پور ادامه داد: ۵۷۰ 
ثابت امدادونجات داریم که این ظرفیت در ایام نوروز 

افزایش پیدا می کند
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تخصیص ۱۴۰۰ میلیارد تومان
 اعتبار سفر رئیس جمهور به گلستان

استاندار گلستان گفت: در انتهای سال ۱۴۰۰ 
از رهاورد سفر رئیس جمهور بیش از هزار 
و ۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار نقدی به گلستان 
تخصیص یافت. به گزارش مهر، علی محمد 
واقعی  معنای  به  خیران  اظهارکرد:  زنگانه 
راهبران اجتماعی و پیشران حرکت در مسیر 
پیشرفت استان هستند. استاندار گلستان افزود: 
نقش خیران در توسعه استان و تحقق چشم 
انداز پیشرفت استان تاثیرگذار است.وی ادامه 
داد: دور نخست مصوبات سفر رییس جمهور 
۴۰ هزار میلیارد تومان اعتبار عمرانی، پولی، 
بانکی و تسهیلاتی برای ۱۱۱ طرح و پروژه 
به همراه داشت.استاندار گلستان گفت: درآمد 
سرانه مردم گلستان نصف میانگین کشوری 
است و تلاش ما ارتقا این درآمد سرانه به 
افق ۱۴۰۴ است و در  تا  میانگین کشوری 
این مسیر از نقش تاثیرگذار خیران نمی توان 
چشم پوشی کرد.وی عنوان کرد: هدف ما 
ارتقا تولید ناخالص استان از ۵۶ هزار میلیارد 
افق  در  تومان  میلیارد  هزار  به ۱۱۲  تومان 
۱۴۰۴ با سرمایه گذاری ۲۵۰ هزار میلیارد 
مسیر  این  در  باید  خیران  و  است  تومانی 

مددکار مدیریت استان باشند.

2۰۸ روستای گلستان
 نیازمند ایمن سازی هستند

گفت: ۳۱۹  گلستان  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
مخاطرات  معرض  در  گلستان  روستای 
سازی  ایمن  روستا  که ۱۱۱  بوده  مختلف 
شده و ۲۰۸ روستا نیازمند ایمن سازی است. 
سیدمحمد حسینی اظهارکرد: ۳۱۹ روستای 
از  مختلف  مخاطرات  معرض  در  گلستان 
فرونشست،  سیلاب،  سیل،  رانش،  جمله 
هماهنگی  با  که  داشته  غیره  و  فروچاله 
استانداری و پژوهشکده سوانح طبیعی کشور 
مطالعات  توانستیم  مسکن  بنیاد  به  وابسته 
اعتبار  تامین  با  ایمن سازی ۱۴۹ روستا را 
بنیاد مسکن گلستان  انجام دهیم. مدیرکل 
افزود: به تناسب مطالعات، پروژه های ایمنی 
هم به استانداری اعلام شد که نیاز به اجرای 
زهکشی، دیوار حائل، شمع کوبی، پل، آبراهه 
و کانال ها و پروژه های رفع خطر دیگر نیاز 
روستاهای  مجموعه  از  کرد:  بیان  دارد.وی 
ایمن سازی  روستا  خطر، ۱۱۱  معرض  در 
سازی  ایمنی  نیازمند  روستا   ۲۰۸ و  شده 
است. حسینی گفت: اغلب روستاها در نوار 
شمالی و شرقی واقع شده است. مدیرکل 
بنیاد مسکن گلستان اضافه کرد: ۵۸ روستا 
در جنوب استان رانش داشته، چندین روستا 
در کلاله و مراوه تپه دچار فرونشست بوده 
از روستاها هم چند مخاطره ای  و برخی 
هستند.وی ادامه داد: در سفر رئیس جمهور 
۵۵ میلیارد تومان اعتبار برای ایمن سازی این 
روستاها مصوب شد که در این راستا ۲۰ 

میلیارد تومان تخصیص یافته است.

مدیرعامل مجمع خیرین استان گلستان:

بوروکراسی مانع ماست
مریم جعفری- موسسه های خیریه از جمله 
بنیادهایی هستند که وظیفه اصلی آن ها 
کمک به مردم و انجام کارهای بشردوستانه 
است. این موسسات به دو دسته خصوصی 
و دولتی تقسیم می شوند و به بسیاری از 
خانواده های نیازمند در زمینه های مختلف 
یاری می رسانند. کار خیر و نیکوکاری از 
ابتدای خلقت در وجود انسان نهادینه شده 
است و او در همه حال سعی در کمک و 
یاری رساندن دارد. انسان ها علاقه دارند که 
همه افراد شاد و خوشحال باشند و برای از 
بین بردن درد ها و برطرف کردن نیازهای 
همنوعان خود سال هاست که در تلاش 
هستند. در بین انسان ها کسانی هستند که 
بیشتر دغدغه کمک به مردم را دارند. آن ها 
از راه های مختلف در حال کمک رسانی به 
دیگران هستد و همواره تلاش می کنند تا 
زندگی درخوری برای نیازمندان بسازند. 
در  شده  ثبت  های  گزارش  اساس  بر 
مجامع خبری جهانی تا سال ۲۰۱۵ بیش 
از ۱۰ میلیون سازمان مردم نهاد، از جمله 
خیریه در جهان ثبت شده که در حال 
اقدامات بشردوستانه هستند. سهم ایران 
نیز از این عدد ۴۰۰۰ موسسه بوده که در 
دسته های مختلفی مشغول یاری رساندن 
به مردم کشور هستند. در این بین مجمع 
خیرین کشوردر سال ۱۳۹۵ به ریاست 
مهندس بور بور با ماهیت غیر سیاسی 
و غیر انتفاعی  داوطلبانه و عام المنفعه 
شروع به کار کرد. این مجمع  که تا کنون 
در بیش از ۱۰ استان کشور شعبه دارد 
مشغول خدمات  نیز  گلستان  استان  در 
دهی به نیازمندان است. مجمع خیرین 
استان گلستان که با حضور ۹ نفر عضو 
اصلی و ۲ عضو علی البدل و همچنین ۲ 
بازرس در استان فعالیت می کند، همواره 
ساماندهی  و  ایجاد هماهنگی  در صدد 
مجامع خیری و تسریع پروژه های خیر 
ساز است. این بنیاد همچنین فعالیت هایی 
در جهت شناخت ظرفیت های خیریه 
استان و همسو کردن خیرین و مجامع 
مدیرعامل  حسینی  دارد.نسرین  خیرین 
مجمع خیرین استان گلستان بوده که از 
سال ۱۳۹۸ همزمان با شروع به کار این 
مجمع، در این بنیاد مشغول به کار است. 
وی در خصوص تاریخچه مجمع خیرین 
استان گلستان می گوید: پس از تشکیل 
مجمع خیرین کشور، در راستای توسعه 
از ظرفیتهای  بهره مندی  امور خیریه و 
خیرین در استان ها، این مجمع در استان 
گلستان نیز اقدام به احداث شعبه کرد. 
در مرداد ماه  ۱۳۹۸  با تشکیل مجمع 
عمومی و انتخابات خیرین استانی  مجمع 
خیرین استان گلستان شروع به فعالیت 
کرد و با توجه بهآغاز به کار مجمع  با 
شروع بحران کرونا عمده فعالیتاین بنیاد 
در حوزه سلامت بوده هست. وی افزود: 
این مجمع تا کنون در ۶ پوشش استانی 
در بحران شیوع کرونا و مناسبت های 
مختلف با همکاری ۲۰ موسسه خیریه 
نقش اصلی را داشته و اقدامات فراوانی 
انجام داده است.مدیرعامل مجمع خیرین 

مجمع   داد:اهداف  ادامه  گلستان  استان 
تسهیل  و  افزایی  هم  هماهنگی،  ایجاد 
به پروژه های خیر ساز و  امور مربوط 
کمک به ساماندهی امور خیریه بوده و 
جایگاه این مجمع به عنوان تسهیل گر 
در این مدت کاملا بارز است. حسینی 
بر  نهادهایی  چنین  تاثیر  خصوص  در 
توسعه و رشد استان گلستان به عنوان 
یکی از استان های محروم کشور گفت: 
چنین نهادی اگه به خوبی در سطح استان 

شناسانده شود میتواند کمک  زیادی در 
راستای شناسایی ظرفیت ها، برای توسعه 
همچنین  و  نیکوکاری  و  خیریه  امور 
بهره برداری از ظرفیتهای بخش دولتی 
و غیر دولتیداشته باشد. گفتنی است که 
هدفمند کردن پروژه های خیریه ای و 
برای  خیرین  ظرفیت های  از  استفاده 
انجام امور خیریه و برای برطرف کردن 
نیازهای اصلی و اولویتهای مردم و استان 
ضروری است ویپیگیری و اقدام  تفاهم 
نامه مجمع خیرین کشور با سازمان نظام 
پزشکی کشور را از برنامه های روزهای 
گلستان  استان  خیرین  مجمع  آتی 
دانست و ادامه داد: اجرایی کردن طرح 
سامانه بانک زمان با هدف ذخیره خدمات 
افراد در زمان توانمندی و دریافت معادل 
خدمات در زمان نیاز فرد از جمله برنامه 
خیرین  مجمع  سال ۱۴۰۱  جدید  های 
مجمع  در  آن  پیرو  کهدر  است  کشور 
شد.  خواهد  نیزاجرا  استانی  خیرین 
کمک  اهداف  بر  علاوه  افزود:  حسینی 
های خیرین با توجه به نیازهای استانی، 

خیرین  مجمع  تفاهم نامه  مفاد  اجرای 
پرورش  و  آموزش  وزارت  و  کشور 
تخصصی  خدمات  آن  موجب  به  که 
نیازمند  بازنشسته  فرهنگیان  به  پزشکی 
و دانش آموزان کم بضاعت ارائه شود، 
نیز از اقدامات مجمع خیرین در روزهای 
آتی سال جدید است. مدیرعامل مجمع 
خیرین استان گلستان در ادامه گفت: با 
توجه به وضعیت نامناسب استان گلستان 
در زمینه آسیب های اجتماعی و دارا بودن 

رتبه دوم این استان از جهت مصرف مواد 
که مجمع خیرین  مخدر، موجب شده 
استان گلستان با هدف آموزش و توانمند 
سازی بانوان و کودکان، در جهت کاهش 
این آسیب ها قدم های مهم و تاثیرگذاری 
با  که  بنیاد  این  های  برنامه  بردارد.از 
همکاری دستگاه های دولتی و سازمان 
های مردم نهاد قابل اجرا است می توان 
به راه اندازی مرکز جامع کسب و کار 
با ایجاد تفاهم نامه ای بین کانون زنان 
بازرگان اتاق بازرگانی و کارگروه بانوان 
از  کرد.  اشاره  گلستان  خیرین  مجمع 
دیگر برنامه های مجمع آموزش مشاوره 
روانشناسی با هدف تحکیم بنیان خانواده 
به مادران و زنان سرپرست خانواده است. 
ایجاد کلاس های  از  حسینی همچنین 
اوقات  سازی  توانمند  جهت  آموزشی 
خیرین  مجمع  توسط  کودکان  فراغت 
استان گلستان سخن گفت و ادامه داد: 
از  یکی  که  اقدامات  این  با  است  امید 
محوری ترین و اصلی ترین موضوعات 
در زمینه کاهش فقر و آسیب بوده، مجمع 

خیرین با اولویت قرار دادن کمک های 
خیرین در جهت رفع و کاهش این آسیب 
ها، اقدامات تاثیرگذاری انجام داده باشد.
وی همچنین در خصوص اقداماتی که 
دولت می تواند در جهت تسهیل روند 
گفت:  دهد  انجام  خیرخواهانه  اقدامات 
کاهش بوروکراسی های اداری می تواند 
خیرین  عملکرد  بهبود  در  فروانی  تاثیر 
استان داشته باشد. گاهی اخذ مجوز برای 
اجرای یک پروژه ماه ها طول می کشد 
و این امر موجب شده تا اقدامات مجمع 
به تاخیر بیفتد. حسینی ادامه داد: یکی از 
استاندار  از هیئت دولت و  ما  انتظارات 
گلستان نیازسنجی اولویت های استانی 
است. ضروری است که استاندار محترم 
های  اولویت  جلساتی  برگزاری  طی 
اصلی استان را در حوزه خدماتی بررسی 
خیرخواهانه  اقدامات  تا  کند  عنوان  و 
سازمان ها در آن سو جهت گیرد.وی با 
افراد  اینکه مجمع خیرین در کنار  ابیان 
خیر وجود دارد و در حال همکاری با 
آن ها است،گفت: استان گلستان ظرفیت 
در  زیادی  خیرین  و  دارد  فراوانی  های 
این استان وجود دارد اما عدم ساماندهی 
و هماهنگی بین آن ها اختلالات زیادی 
خیرین  آورده است. عموماً  به وجود  را 
علاقه ای به همکاری با مجمع ندارند و 
به تنهایی اقدام به فعالیت های خیرانه می 
کنند که این منجر به بروز مشکلاتی می 
شود و ضروری است که برای کنترل این 
دستور  در  خیرین  ساماندهی  وضعیت 
کار دولت قرار گیرد. مدیرعامل مجمع 
خیرین استان گلستان در انتها بخشی از 
فعالیت ها و حمایت های مالی که توسط 
خیرین نیکوکار در استان صورت گرفته 
مسکن  ساخت  که  کرد  عنوان  را  شده 
برای نیازمندان، اهدای تجهیزات پزشکی 
و پروژه های ساخت و ساز مراکز درمان، 
آزاد کردن زندانی های جرائم غیر عمد، 
احداث مرکز دارالایتام، تهیه و توزیع بسته 
های معیشتی و ... تنها تعداد محدودی از 
این فعالیت ها است."به اشتراک گذاشتن" 
یک ویژگی بسیار بزرگ است که بایدبه 
کودکان جامعه از خردسالی القا شود. به 
عنوان بزرگسال، باید الگوی خوبی برای 
فرزندانمان باشیم و به آن ها نشان دهیم 
که چگونه ببخشند و کمک بدهند، بدون 
اینکه انتظار تلافی از طرف مقابل خود 
داشته باشند. خیرین همواره با نگاه خیر 
و مسئولیت اجتماعی در جهت خدمت 
بی منت گام بر می دارند. علی رغم اینکه 
برخی انسان ها در جایگاه اداری مشغول 
به خدمت هستند و بر اساس تکلیف عمل 
می کنند، اما افرادی در خیریه ها وجود 
دارند که بی هیچ منتی مشغول خدمات 
هستند.ایجاد  خود  همنوعان  به  رسانی 
تغییر و کمک به کسانی که نیازمند این 
تغییر هستند قدمی بسیار بزرگ و زیباست 
و گاهی اوقات لازم است که از یک قدم 
کوچک شروع کنیم. فراموش نکنیم که 
تواند  می  کوچک  هرچند  کمک،  یک 

زندگی یک انسان را نجات دهد. 
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مجمع خیرین استان گلستان 
که با حضور 9 نفر عضو اصلی و 
2 عضو علی البدل و همچنین 
2 بازرس در استان فعالیت می 
کند، همواره در صدد ایجاد 
هماهنگی و ساماندهی مجامع 
خیری و تسریع پروژه های 

خیر ساز است

استان گلستان ظرفیت های 
فراوانی دارد و خیرین زیادی 
در این استان وجود دارد اما 
عدم ساماندهی و هماهنگی 

بین آن ها اختلالات زیادی را 
به وجود آورده است. عموماً 

خیرین علاقه ای به همکاری با 
مجمع ندارند
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خبر

جاده سلامت کردکوی
 عید فطر افتتاح می شود

افتتاح  از  علی مکتبی-  شهردار کردکوی 
فطر  عید  روز  در  شهر  این  جاده سلامت 
اظهارکرد:  جرجانی  محمدابراهیم  خبرداد. 
احداث جاده سلامت کردکوی از دو ماه قبل 
آغاز شده و پیشرفت خوبی دارد و مراحل 
پایانی خود را می گذراند. شهردار کردکوی 
افزود: این محور در امتداد بلوار دانشگاه واقع 
شده و طول باند پیاده رو آن دو هزار و ۲۰۰ 
رفت و برگشت است. وی بیان کرد: جدول 
کشی، کف سازی با مصالح بتنی و غیره هم 
انجام شده و در مجموع ۹ میلیارد و ۵۰۰ 
برای جاده سلامت در  اعتبار  میلیون ریال 
نظر گرفته شده است. جرجانی ادامه داد: هم 
اکنون جدول گذاری جاده سلامت در حال 
انجام و عملیات بتن اکسپوز آن رو به پایان 
است.شهردار کردکوی گفت: درختان بلند 
ایده  و  امن  این جاده، محیطی  اطراف  در 
آل برای ورزش های پیاده روی شهروندان 
فراهم خواهد شد.وی اضافه کرد: این جاده 
عنوان  به  اجتماعی  نشاط  ایجاد  هدف  با 
خواسته دیرینه مردم ایجاد شده و روز عید 

فطر افتتاح می شود.

دستگیری سارق سابقه دار
 بناهای تاریخی گرگان

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی گلستان از دستگیری سارق 
سابقه دار بناهای شهر تاریخی استرآباد)گرگان( 
توسط نیروهای یگان حفاظت میراث فرهنگی 
رحمان  روابط عمومی،  به گزارش  داد.  خبر 
فرمانی گفت: برابر اخبار واصله از میراث بانان 
فردی  مشکوک  اقدامات  بر  مبنی  افتخاری 
ناشناس در شهر تاریخی استرآباد)گرگان(، 
نیروهای پایگاه عملیاتی مرکز یگان حفاظت 
میراث فرهنگی استان با هماهنگی فرماندهی 
این یگان به محل مورد نظر اعزام شد. فرمانی 
حفاظت  یگان  مأموران  کرد:  خاطرنشان 
میراث فرهنگی با ورود به محل موردنظر یک 
نفر را در حین ارتکاب سرقت درب، پنجره 
و چوب های ساختمان یکی از بناهای شهر 
تاریخی استرآباد دستگیر کردند. وی اضافه 
کرد: متهم فوق که یکی از سارقان سابقه دار و 
حرفه ای شهر تاریخی استرآباد)گرگان( است 
به منظور سیر مراحل قانونی به نیروی انتظامی 
گرگان تحویل شد. فرمانی بیان کرد: نیروهای 
میراث فرهنگی،  اداره کل  حفاظت  یگان 
گردشگری و صنایع دستی  گلستان به صورت 
شبانه روزی در حال نظارت مناطق تاریخی 
و  گزارش  هرگونه  و  هستند  استان  سطح 
خواهد  پیگیری  به سرعت  تخلف  اخبار 
شد؛ ازاین رو از همه مردم استان درخواست 
موردی  هرگونه  مشاهده  در صورت  داریم 
در این خصوص مراتب را با شماره تماس 

۳۲۲۴۱۵۵۷-۰۱۷ در میان بگذارند.

چرا  دارو
 گران شده است 

■ دکتر هادی حق شناس

با   ۱۴۰۱ سال  آغاز  مهر-  گلشن 
خاصه   بوده ایم؛  مواجه  گرانی قیمت ها 
در حوزه دارو که شاید مهم ترینِ اقلام 
اساسی مردم باشد. برخی می گویند این 
ارز  حذف  از  ناشی  قیمت ها  افزایش 
ترجیحی است و برخی هم آن را نتیجه 
برخی  و  می دانند  تحریم ها  استمرار 
دیگر هر دو عامل را اثرگذار می دانند 
و این در شرایطی است که دولت از 
یک سو می گوید هنوز به طور کامل ارز 
از  و  نشده است  ۴۲۰۰تومانی حذف 
سوی دیگر وعده قریب الوقوع بودن به 
دست آمدن نتیجه مذاکرات را می دهد.
مسائل  تحلیلگر  حق شناس،  هادی 
اقتصادی درباره شرایط کنونی حاکم بر 
اقتصاد ایران می گوید: درباره گرانی ها 
آنچه  دارو  موضوع  در  به خصوص 
حذف  که  است  آن  می شود  استنباط 
افزایش  این  باعث  ۴۲۰۰تومانی  ارز 
می خواهد  دولت  است.  شده  قیمت 
بر  ترجیحی  ارز  تخصیص  به جای 
دارو، بیمه ها را تقویت کند زیرا معلوم 
نیست وقتی ارز ترجیحی به واردکننده 

داده می شود، به همان قیمت به دست 
وقتی  اما  نه  یا  می رسد  مصرف کننده 
بیمه ها تقویت شوند، طبیعی است که 
برای مصرف کننده بهتر خواهد بود.او 
ادامه داد:مشکل اصلی اقتصاد ایران در 
مقطع کنونی تحریم هاست زیرا با وجود 
تحریم ها نه وارداتی داریم نه صادراتی 
و به طور کلی ایران قادر به تجارت 
است.  مشخص  و  نیست  بین المللی 
هم  پول  نقل وانتقال  دیگر  سوی  از 
به سادگی انجام نمی شود و تا زمانی 
که شرایط به حالت عادی بازنگردد، 
نمی توان انتظار داشت که شاهد ثبات 
مسائل  تحلیلگر  باشیم.این  قیمت ها 
اقتصادی همچنین بیان کرد: بخش قابل 
توجهی از بودجه سال جاری بر مبنای 
فروش نفت است و اگر تحریم ها رفع 
نشود و نتوانیم به صورت عادی و به 
قیمت واقعی نفت خود را بفروشیم، 
و  می شویم  مواجه  بودجه  کسری  با 
دولت در آن صورت می رود به سمت 
استقراض از بانک مرکزی و این حالت 
یعنی بالارفتن تورم.او در پاسخ به این 

پرسش که اگر مذاکرات به نتیجه برسد 
و تحریم ها رفع شود، اثر رفع تحریم ها 
دیده  مردم  زندگی  در  کوتاه مدت  در 
برجام  اگر  کرد:  اظهار  شد،  خواهد 
این است  اثر کوتاه مدتش  احیا شود، 
که دیگر شاهد افزایش نرخ ارز نباشیم 
و به هر حال و با هر کیفیتی اقتصاد 
ایران گره خورده به نرخ ارز.حق شناس 
در پایان گفت: واقعیت این است که 
کرونا در دوسال گذشته بخشی از توان 
تصور  حالا  گرفت.  را  دنیا  اقتصادی 
هم زمان  صورت  به  ایران  که  کنید 
تجربه  را  تحریم ها  هم  و  کرونا  هم 
می کرد. در همین چندوقت اخیر که 
قیمت نفت به بیش از ۱۰۰دلار در هر 
بشکه رسید، اگر ایران تحریم  نبود و 
به صورت  را  خود  نفت  می توانست 
نرمال بفروشد، درآمد بسیار سرشاری 
به دست می آمد که همه این ضررها به 
دلیل وجود تحریم هاست و لازم است 

که رفع شود.

■  اقتصاد دان

))

رتبه دهم گلستان در نرخ اشتغال بانوان

خانواده  و  زنان  امور  دفتر  سرپرست 
در  گلستان  گفت:  گلستان  استانداری 
نرخ اشتغال زنان جوان رتبه ۱۱ کشوری 
را داشته و در اشتغال حوزه زنان هم در 
رتبه دهم هستیم. آزاده رجبی اظهار کرد: 
گلستان در نرخ اشتغال زنان جوان رتبه 
۱۱ کشوری را داشته و در اشتغال حوزه 

زنان هم در رتبه دهم هستیم. رجبی بدون 
اشاره به اعتبارات اختصاص یافته در سفر 
رئیس جمهور برای بانوان گفت: مصوبات 
این حوزه سه برابر شده است. وی افزود: 
گلستان سی و دومین استان فقیر بوده و 
درآمد خانواده ها نصف میانگین کشوری 
است و این باعث می شود که موضوعاتی 

همچون تکدی گری، دستفروشی و غیره 
اتفاق بیفتد. رجبی در خصوص اشتغالزایی 
به بانوان گفت: مقرر شده بود که طرحی 
در ۱۲ استان اجرا شده و زنان سرپرست 
تحت  کارآفرین،  زنان  کمک  به  خانوار 
پوشش قرار گیرند.سرپرست دفتر امور 
زنان و خانواده استانداری گلستان اضافه 

کرد: در گلستان هم شهرستان های مراوه 
گرگان،  بندرگز،  کردکوی،  کلاله،  تپه، 
آق قلا و گالیکش به عنوان مناطقی که 
زنان کارآفرین فعالیت می کردند، انتخاب 
شد.وی گفت: همچنین مقرر شده ۱۰۰ 
میلیارد تومان از محل تبصره ۱۸ به زنان 

کارآفرین برای گسترش کار داده شود.

کاهش ۴۰ درصدی
 قیمت کالاها با درج
 قیمت تولیدکننده

سرپرست اداره کل صنعت، معدن و 
قیمت  درج  گفت:  گلستان  تجارت 
باعث  کالاها  روی  بر  تولیدکننده 
کاهش ۳۰ تا ۴۰ درصدی قیمت ها 
شده است. به گزارش مهر، درویش 
یکی  اظهارکرد:  زاده  حسن  علی 
صنعت،  وزارت  مهم  های  طرح  از 
ماهه  سه  در  که  تجارت  و  معدن 

پایانی سال گذشته اجرایی شد، طرح 
درج قیمت تولیدکننده بر روی کالاها 
بود که با گروه بندی های مختلف به 
تدریج آغاز شد. حسن زاده گفت: از 
تمامی  امسال  ماه  اردیبهشت  ابتدای 
بسته   قابلیت  که  تولیدی  کالاهای 
بندی دارند مشمول درج قیمت تولید 
کننده و مصرف کننده خواهند بود و 
واحدهای تولیدی مکلف هستند بر 
قیمت  خود  تولیدی  کالاهای  روی 
نهایی تولید و قیمت مصرف کننده 
تمامی  داد:  ادامه  کنند.وی  درج  را 
تیم های نظارتی، از طریق بازدیدهای 
واحدهای  از  سرزده  و  میدانی 
مراکز  و  اصناف  انبارها،  تولیدی، 
توزیع را با جدیت رصد می کنند و با 

متخلفان برخورد خواهد شد. 

فراخوان نخستین جشنواره 
ملی خوشنویسی سواد قلم 

نخستین دوره جشنواره ملی خوشنویسی 
استاد  بزرگداشت  آیین  و  قلم  سواد 
می  برگزار  امیرخانی  غلامحسین 
عمومی  روابط  گزارش  شود.به 
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره 
جشنواره  دوره  نخستین  گلستان، 
آیین  و  قلم  ملی خوشنویسی سواد 
غلامحسین  استاد  بزرگداشت 
به  امسال  اردیبهشت ماه  امیرخانی، 

با  و  کوهدشت  شهرستان  میزبانی 
برجسته  اساتید و هنرمندان  حضور 
این  شد.  خواهد  برگزار  کشور 
جشنواره در سه رشته نستعلیقِ سیاه 
مشق، نستعلیقِ چلیپا، کتابت و ترکیبی 
و نقاشی خط و گرایش های نوین و 
هنر  گسترش  و  ترویج  هدف  با 
معنوی، اصیل و سنتی خوش نویسی 
برگزار می شود. بخش های مختلف 
برجسته ی  اساتید  را  جشنواره  این 
غلامحسین  کشور،  خوشنویسی 
صداقت  و  شیرازی  علی  امیرخانی، 
جباری داوری خواهند کرد و آخرین 
مهلت ارسال تصویر آثار ۴ اردیبهشت 
هنرمندان  است،  است.گفتنی   ۱۴۰۱
به  را  خود  آثار  توانند  می  متقاضی 
شماره ۰۹۹۳۰۶۰۳۶۵۵ ارسال نمایند.
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شرایط اعطای تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج در بانک 

مسکن اعلام شد

اعتباری  ارزیابی  و  نظارت  اداره کل  رییس 
اعطای  فرآیند  و  شرایط  مسکن،  بانک 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در بانک را 
تشریح کرد. به گزارش روابط عمومی، فروغ 
جان آقایی با اشاره به شرایط اعطای تسهیلات 
تسهیلات  این  گفت:  ازدواج  قرض الحسنه 
به زوج هایی که تاریخ عقد آنها بعد از اول 
ازدواج  تاکنون وام  باشد و  فروردین ۱۳۹۷ 
سن  می شود.  پرداخت  نکرده اند،  دریافت 
متقاضیان نیز نباید از ۵۰ سال بیشتر باشد. وی 
افزود: سقف تسهیلات مذکور برای هریک از 
متقاضیان مبلغ ۱۲۰ میلیون تومان و با دوره 
بازپرداخت ۱۰ ساله بوده و برای زوج های 
زیر ۲۵ سال و زوجه های زیر ۲۳ سال ۱۵۰ 
میلیون تومان است. رییس اداره کل نظارت 
و ارزیابی اعتباری بانک مسکن خاطر نشان 
کرد: همچنین سقف تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج جهت افراد مندرج در مفاد ماده ۵۰ 
قانون خدمات ایثارگران ۲ برابر است. جان 
آقایی در خصوص مراحل پرداخت تسهیلات 
در  متقاضیان  ثبت نام  از  پس  داشت:  اظهار 
سامانه ازدواج بانک مرکزی و معرفی آنها به 
بانک مسکن در صف انتظار با اولویت تاریخ 
ثبت نام، تعیین شعبه می شوند و پس از آن، 
پیامک اطلاع رسانی جهت مراجعه به شعبه 
به متقاضیان ارسال خواهد شد. رییس اداره 
کل نظارت و ارزیابی اعتباری بانک مسکن 
به  متقاضی  مراجعه   در صورت  داد:  ادامه 
شعبه و تکمیل مدارک و مستندات مربوطه 
جهت تشکیل پرونده در مهلت مقرر  در 
سامانه بانک مرکزی، پرداخت تسهیلات در 
اسرع وقت صورت گرفته و مبلغ تسهیلات 
به حساب متقاضی واریز می  شود. وی تاکید 
کرد: اعطای تسهیلات قرض الحسنه ازدواج از 
اولویت های اصلی بانک مسکن در پرداخت 
تسهیلات بوده و همیشه میزان آن، بیش از 
سهمیه ابلاغی از سوی بانک مرکزی است. 
وی یادآور شد: بانک مسکن در سال ۱۴۰۰ 
با پرداخت ۳۱ هزار میلیارد ریال  در حدود دو 
برابر سهمیه  ابلاغی بانک مرکزی )۱۶ هزار 
و ۱۷۶ میلیارد ریال( تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج پرداخت کرده است. وی بیان کرد: این 
روند در سال جاری نیز ادامه داشته و باوجود 
بانک  از سوی  بانک ها  تعیین سهمیه  عدم 
مرکزی تا این تاریخ، برای بیش از ۳ هزار نفر 
از متقاضیان تعیین شعبه شده و فرایند اعطای 

تسهیلات به آنها در دست اقدام است.
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نانوایی ها خلوت می شود
تزریق آرد بیشتر و افزایش سهمیه نانوایی ها 
در کنار تشدید نظارت از جمله راهکارهای 
و  کاهش شلوغی  برای  گلستان  مدیران 
ازدحام صف های نانوایی در این استان به 
خصوص در گرگان است تا ارائه خدمات 
به شهروندان بهتر از گذشته انجام شود. 
از مواردی که در  ایرنا، یکی  به گزارش 
های  خیابان  و  کوچه  در  اخیر  روزهای 
شهر و روستاهای گلستان به چشم می آید، 
نانوایی ها است  مقابل  ازدحام جمعیت 
که این شلوغی در ساعات منتهی به پایان 
روز و افطار بیشتر می شود. بخشی از این 
شلوغی به ویژه در هنگام غروب به سبب 
تمایل مردم برای خرید نان گرم و تازه برای 
سفره افطار قابل پذیرش است اما استمرار 
روز  مختلف  ساعات  در  ها  صف  این 
علاوه بر گلایه مندی مردم صدای اعتراض 
نمایندگان مردم گلستان در مجلس شورای 
اسلامی را هم درآورد. دلایل مختلفی برای 
این رخداد مطرح شده که از آن جمله می 
توان به کاهش سهمیه آرد نانوایی ها و 
نبود آرد کافی و در نتیجه کاهش ساعات 
نانوایی  پخت، مصرف سهمیه فروردین 
ها در تعطیلات نوروزی به سبب حجم 
بالای مسافرت ها و فروکش کردن ذخیره 
فروش  پخت،  کاهش  و  ها  نانوایی  آرد 
غیرمجاز آرد یارانه ای به صورت غیرمجاز 
از سوی برخی از خبازان، خرید گسترده 
نان از دامداران و استفاده از آن برای تغذیه 
چارپایان و دام به سبب قیمت پایین آن 
خوراکی  اقلام  افزایش  البته  کرد.  اشاره 
سبد  اقتصادی  تورم  از  ناشی  خانوارها 
خرید روزانه خانوارها را کوچکتر کرده و 
حذف بخشی از اقلام مصرفی مانند برنج، 
گوشت قرمز و ماهی از این سبد و گرایش 
به استفاده از نان به عنوان قوت غالب هم 
تاثیر زیادی در شکل گیری این صف ها 
دارد. اکرم فندرسکی یکی از ساکنان محله 
چاله باغ اظهار داشت: در چند روز اخیر 
شلوغی نانوایی ها بیشتر از روزهای قبل 
شده و ساعات پخت نانوایی هم به حدود 
سه ساعت کاهش یافته است.وی افزود 
اگر دیرتر برای تهیه نان به نانوایی مراجعه 
کنیم، شاهد سهمیه بندی نان خواهیم بود. 
یعنی شاطر به هر فرد تعداد حداکثر پنج نان 
می دهد تا نان به همه مشتریان برسد. وی 
گفت: هنگامی که از نانواها در خصوص 
دلیل  سهمیه بندی نان می پرسیم به کمبود 
سهمیه آرد اشاره می کنند ولی این موضوع 
برای  گلستان که هزاران هکتار گندمزار 
این  نیست.  پذیرش  و  قبول  قابل  دارد، 

شهروند گرگانی گفت: باید نظارت ها بر 
عملکرد و فعالیت نانوایی ها بیشتر شود. 
به عنوان مثال در برخی مواقع شاهد هستیم 
که کیسه های آرد را از در پشت نانوایی 
خارج می کنند. سیدعلی میقانی یکی دیگر 
از اهالی گرگان هم گفت: فارغ از سختی 
های تهیه نان و صف های طولانی موضوع 
اصلی به کیفیت و قابل استفاده بودن آن 
بر  نظارتی  هیچ  افزود:  وی  گردد.  برمی 
عملکرد نانوایی ها وجود ندارد و نان در 
برخی از نانوایی ها برای استفاده مناسب 
نانواها  که  می شود  گفته  و حتی  نیست 

به طور عمد نان را با کیفیت پایین پخت 
می کنند تا نان بیات و مانده را با قیمت 
بیشتر به دامداران بفروشند. رییس اتحادیه 
صف  خصوص  در  گرگان  نانوایی های 
های طویل  تهیه نان در این شهر گفت: 
بطور کلی با توجه به گرانی کالاهایی مانند 
برنج، نان قوت غالب مردم شده و بنابراین 
دولت باید سهمیه آرد نانوایی ها را افزایش 
دهد.حمید مقیمی افزود: ارزان بودن قیمت 
نان نسبت به علوفه ها و نرخ خوراک دام 
یکی از دلایل افزایش صف های طولانی 
جلوی نانوایی ها است زیرا در ماه های 
اخیر برخی از دامداران ترجیح می دهند 
با حضور در صف نان و تهیه نان دولتی 
از آن برای خوراک دام استفاده کنند. وی 
ادامه داد: تغییر ساعات پخت نان و تمرکز 

بیشتر نانوایی ها برای پخت نان در بعد از 
ظهر هم در شکل گیری صف های طولانی 
موثر است زیرا قبل از ماه رمضان بخشی 
از مردم  نان مورد نیاز خود را صبح تهیه 
می کردند. مقیمی در خصوص فروش 
برخی  سوی  از  ای  یارانه  آرد  غیرمجاز 
خبازان به خارج از شبکه هم گفت: هیچ 
مماشاتی با متخلفان این حوزه نداریم و 
شهروندان هرگونه تخلف از این صنف 
را از طریق تماس با شماره ۱۳۵ یا ۱۲۴ 
گزارش دهند. وی گفت: معرفی واحدهای 
متخلف به تعزیرات و کاهش سهمیه آرد 

تخصیصی از جمله مجازات های پیش 
بینی شده برای متخلفان است. نماینده مردم 
علی آباد کتول در مجلس شورای اسلامی 
هم گفت: با توجه به پیگیری و مذاکرات 
صورت گرفته برای رفع معضل کمبود آرد 
در نانوایی های گلستان و با موافقت وزیر 
جهاد کشاورزی سهمیه آرد اختصاصی این 
استان افزایش می یابد. رحمت الله نوروزی  
های  صف  و  نان  تهیه  وضعیت  افزود: 
طولانی جلوی نانوایی ها سبب ناراحتی 
مردم شده بود که با مذاکرات صورت گرفته 
با مجموعه وزارت جهاد کشاورزی قول 
داده شد که به زودی سهمیه اختصاصی آرد 
یارانه ای و نیمه یارانه ای گلستان افزایش 
یابد. وی افزود: گلستان پس از خوزستان 
و فارس در رده سوم تولید گندم کشور 

قرار دارد و کیفیت گندم تولیدی گلستان در 
کشور بی نظیر است و شایسته نیست که 
زارعانی که خود گندم کشور را تولید می 
کنند برای تامین نان در تنگنا باشند.معاون 
استاندار گلستان هم در بازدید سرزده از 
نانوایی های گرگان وضعیت بازار آرد و نان 
این شهر، دلایل شلوغی و راستی آزمایی 
این  ابلاغ شده  اجرای دستورالعمل های 
بخش را در گفت و گو با مردم و نانوایان 
مورد بررسی قرار داد. سید محسن دهنوی 
مبارک  ماه  و  نوروز  همزمانی  گفت: 
رمضان باعث کمبودهایی در بخش آرد 
شد که برای جبران آن سهمیه های خوبی 
را به مجموعه نانوایی های سراسر استان 
برخی  در  داد:  ادامه  وی  کردیم.  تزریق 
شاهد صف های  همچنان  شهری  نقاط 
اما تلاش  نانوایی ها هستیم،  طولانی در 
می کنیم این مشکل تا پایان فروردین به 
حداقل برسد. دهنوی با اشاره به تفاوت 
افزود:  آزاد  و  یارانه ای  آرد  قیمت  زیاد 
بخشی از آرد یارانه ای در بازار آزاد، خرید 
مردم  نظارت  با  که  می شود  فروش  و 
باید مدیریت شود. دهنوی تاکید کرد: با 
تقویت نظارت ها، بهبود عملکرد نانوایی 
ها و تزریق آرد کافی مشکلات کیفی نان 
و صف های طویل مردم گلستان برای 

تهیه نان خاتمه یابد.
۲ هزار و ۳۸۰ واحد نانوایی شامل هزار 
نانوایی دولتی، ۵۰۰ واحد  و ۸۳۰ واحد 
نانوایی آزادپز )نیمه دولتی( و ۵۰ واحد 
در  مجوز  دارای  آزادپز  سوپر  نانوایی 
مناطق شهری و روستایی استان گلستان 
فعالیت دارند.گلستان ۳۶ کارخانه آرد با 
ظرفیت تولید سالانه ۱.۴ میلیون تن آرد 
و ۱.۶ میلیون ظرفیت سیلو گندم دارد و 
علاوه بر آن در این استان سالانه ۳۵۰ تا 
۴۰۰ هزار هکتار از اراضی کشاورزی به 
می یابد.گلستان  اختصاص  گندم  کشت 
از نظر کمیت و میزان تولید گندم، رتبه 
سوم ایران را دارد و این در حالی است 
که مساحت آن بسیار کمتر از استان های 
دارای ظرفیت کشاورزی همچون فارس 
و خوزستان است و علاوه بر این به باور 
برخی کارشناسان در بحث کیفیت مقام 
موجود  گلوتن  زیرا  دارد  را  کشور  اول 
در محصول آن بیشتر از سایر نقاط است.
کش  باعث  که  است  پروتئینی  گلوتن؛ 
کیفیت  با  نان  ترد شدن  و  آمدن خمیر 
حیث  این  از  و  می شود  مناسب  بسیار 
گندم تولیدی در گلستان یکی از بهترین 

محصولات کیفی ایران است.

2 هزار و 3۸۰ واحد نانوایی شامل هزار و ۸3۰ واحد نانوایی دولتی، 
5۰۰ واحد نانوایی آزادپز و 5۰ واحد نانوایی سوپر آزادپز دارای 

مجوز در مناطق شهری و روستایی استان گلستان فعالیت دارند.

احداث دایک در
آشوراده برای انتقال رسوب

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
گلستان از شروع عملیات احداث دایک 
در جزیره آشوراده برای انتقال رسوبات 
خبر  گرگان  خلیج  از  شده  برداشت 
داد و گفت: لایروبی اردیبهشت آغاز 
می شود. به گزارش مهر، سید محمد 
دهنوی اظهار کرد: عملیات مطالعه و 
نقشه برداری هیدروگرافی برای تعیین 
خلیج  سطح  شیب  و  رسوب  حجم 
البته  و  است  انجام  دست  در  گرگان 
آغاز شده  قبل  از سنوات  این مطالعه 
بروزرسانی  به  نیاز  اکنون  هم  و  بود 
دارد. دهنوی افزود: بعد از سفر رئیس 

مشغول  تیم  یک  استان،  به  جمهور 
کار هیدروگرافی بوده و همزمان با آن 
داخل  در  دایک  احداث  مطالعه طرح 
شد.وی  آغاز  هم  آشوراده  جزیره 
توضیح داد که این دایک برای انتقال 
رسوب برداشته شده از خلیج گرگان، 
گفت:  دهنوی  شد.  خواهد  احداث 
که  کرد  بیان  مازندران  محیط زیست 
این امر مورد تأیید ما نیست و ما هم 
به آنها اعلام کردیم که این مسأله در 
شورای راهبری کمیته ملی با حضور 
دو استان گلستان و مازندران و رئیس 
شده  مطرح  زیست،  محیط  سازمان 

اقتصادی  امور  هماهنگی  است.معاون 
اضافه کرد: ضمن  استانداری گلستان 
اینکه این عمل مورد تأیید محیط زیست 
گلستان بوده و ما با تأیید آنها عملیات 
با  آغاز کرده ایم.وی  را  احداث دایک 
تهران  به  مازندران  نامه  که  این  بیان 
ارجاع شده است، تأکید کرد: عملیات 
احداث دایک همچنان ادامه داشته و 
کار متوقف نشده است.دهنوی با اشاره 
به اینکه دو دستگاه لایروب در حال 
کرد:  اضافه  است،  گلستان  به  انتقال 
برآورد ما این است که لایروبی خلیج 

گرگان از اردیبهشت ماه آغاز شود.
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کمک نیکوکاران گنبدی
 به خانواده زندانیان 

جمعی از نیکوکاران، معتمدان، بازاریان و برخی 
به مناسبت  گنبدکاووس  حقوقی  اشخاص 
ولادت با سعادت کریم اهل بیت عصمت 
طهارت)ع( حضرت امام حسن مجتبی )ع( 
به  ریال  میلیون   ۵۰۰ و  میلیارد  سه  مبلغ 
خانواده زندانیان این شهرستان کمک مالی 
جشن  مراسم  در  ایرنا،  گزارش  کردند.به 
حمایت از خانواده زندانیان شرق گلستان که  
در محل فرمانداری ویژه گنبدکاووس برگزار 
شد، امام جمعه این شهرستان در سخنانی 
بیان داشت: کمک به خانواده زندانیان که به 
هر دلیل سرپرست آنها در زندان به سر می برد 
به منظور جلوگیری از آسیب های اجتماعی، 
اقدامی بسیار ارزشمند است. حجت الاسلام 
محمود ترابی با قدردانی از نیکوکاران گنبدی 
که کمک های آنان در سطح استان و کشور 
زبانزد است، افزود: در آموزه های دینی کمک 
بالاخص  آنها  از  نیازمندان و دستگیری  به 
ولادت  سالروز  و  رمضان  مبارک  ماه  در 
کریم اهل بیت امام حسن مجتبی)ع(، بسیار 

سفارش شده و اجر معنوی مضاعفی دارد. 

 برای همه ی سوالات
 پاسخ داریم 

■ دکتر سید صادق حقیقت

خبرگزاری حوزه به همت انجمن کلام 
حوزه علمیه قم نشست علمی  مبانی 
کلامی الگوهای مختلف حکومت دینی  
با حضور اساتید، محققان و پژوهشگران 
حوزه و دانشگاه در دبیرخانه انجمن های 
علمی حوزه برگزار شد. بر اساس این 

گزارش: در این نشست علمی حجت 
صادقی،  هادی  المسلمین  و  الاسلام 
معاون فرهنگی قوه قضائیه و عضو هیئت 
علمی دانشگاه قرآن و حدیث و آقای 
دکتر سیدصادق حقیقت عضو هئیت 
علمی دانشگاه مفید با ایراد سخن پیرامون 

موضوع پرداختند. 
 سید صادق حقیقت در نشست علمی 
مبانی کلامی الگوهای مختلف حکومت 
دینی در سالن همایش های دبیرخانه 
انجمن های علمی اظهار داشت: ما برای 
تک تک مسائلی که امروزه با آن رو به 
رو می شویم می توانیم پاسخ فلسفی 
بدهیم همچون عدالت که چون مبتنی 
بر عقل است، بی نیاز از فقه است؛ اما 
ما سکولار نیستیم و من فقه اجتماعی را 

معتبر می دانم.
استاد دانشگاه افزود: معتقدیم فقه می 
مثل  برای سؤالات روز  پاسخی  تواند 
عدالت داشته باشد، اما فلسفه سیاسی به 
صورت مستقل به سؤالات ما پاسخ می 
دهد و فقه سیاسی با کمک فلسفه سیاسی 

به این پرسش ها پاسخ می دهد.
حقیقت ادامه داد: اگر کلام سیاسی شیعه 
را به فلسفه سیاسی اضافه  کنیم دو فرق 
بین فلسفه و کلام یعنی تک روشی و 
چند روشی و همچنین استقلال از وحی 
و عدم استقلال از وحی دراین جا نیز 
فقه  داریم  اعتقاد  ما  شود؛  می  مطرح 
سیاسی آن قدر نباید فضا را برای فلسفه 
سیاسی تنگ کند و فقه سیاسی نباید آن 
قدر فربه شود که جا را برای علم سیاست 

و فلسفه و کلام سیاسی تنگ کند.
عضو هیئت علمی دانشگاه مفید بیان 

فقه  و  فقه  از  تعبیر حداکثری  داشت: 
سیاسی امری درست نیست و ما بی نیاز 
از فلسفه و کلام سیاسی نیستیم و نکته 
دیگر آن است که هر نظریه ای مبانی 
کلامی خاص خود را دارد؛ من شخصا 
اعتقادم این است که نظریه ولایت فقیه 
نظریه نظارتی است که شهید مطهری، 
علامه طباطبایی و مرحوم منتظری نیز در 

اواخر عمر مطرح کردند.
وی با اشاره به این که علامه طباطبایی به 
ولایت فقیه به شکل امروزی آن اعتقاد 
نداشتند، گفت: ایشان بین ولایت فقیه 
و حکومت اسلامی رابطه عام و خاص 
قائل بودند، یعنی ما باید حکومت سیاسی 
داشته باشیم؛ ولی این به معنای ولایت 
عام سیاسی فقهای خود نیست، شهید 
مطهری و مرحوم منتظری در اواخر عمر 

نیز به این مسأله اعتقاد داشتند.
فقه  اینکه  بیان  با  مفید  دانشگاه  استاد 
سیاسی نباید عرصه را بر فلسفه و کلام 
سیاسی تنگ کند، افزود: فقه ما بدون 
شک به فلسفه و کلام سیاسی نیاز داشته 
و بدون آن کارایی ندارد، فقه سیاسی نباید 
آن قدر فربه شود که عرصه را بر فلسفه و 

کلام سیاسی تنگ کند.

حقیقت اظهار داشت: در مورد اصطلاح 
کلام جدید بحث های زیادی وجود دارد 
و معتقدیم دانش کلام یک دانش است و 
به حسب مسائل جدیدی که به وجود 
آمده، آن را کلام جدید می نامیم. وی 
افزود: البته در غرب، کلام جدید و قدیم 
به عنوان یک دانش مطرح نیست، بلکه 
در غرب الهیات مدرن داریم و به همین 

جدید  کلام  شدن  نامیده  اصل  جهت 
جای سؤال است؟ نکته دیگر آن است، 
اگر کلام جدید را این طور تعریف کنیم 
که مسائل آن جدید است، مسائلی مانند 
ولایت فقیه جدید هستند یا قدیم؟ یعنی 
بنا داریم با دانش کلام به مسائل جدید 
پاسخ بدهیم حال در مورد ولایت فقیه 
که نظریه ای قدیمی در دوره مدرن است، 

کجا باید به آن جای بدهیم.
ضو هیئت علمی دانشگاه مفید ادامه داد:  
مسأله مهمی که در این قسمت وجود 
دارد این است که بین سیاست قدیم و 
جدید تفاوت است، در سیاست قدیم 
بحث بر سر این است که چه کسی باید 
حکومت کند که هریک از متفکران پاسخ 
هایی متفاوت داده اند و فلاسفه سیاسی 
نیز این سؤال را مطرح کرده و برای آن 
در  اند.  کرده  مطرح  هایی  جواب  نیز 
سیاست قدیم سؤال از چه کسی بود و 
در سیاست جدید سؤال از چگونه است 
و در آمریکا این بحث مطرح شده که اگر 
رئیس جمهور بمیرد، ۱۶ لایه معرفی شده 
است به این معنا که شخص حکومت 
ندارد.  محوریت  و شخص  کند  نمی 
عضو هیئت علمی دانشگاه مفید تاکید 
کرد: مشکلی که در این قسمت وجود 
دارد این است که می گوییم کلام جدید 
می خواهد به مسائل جدید پاسخ بدهد، 
در مورد حکومت دینی، بحث بر سر این 
است که چه کسی باید حکومت کند 
که بحثی کلاسیک و دارای مبانی سنتی 
ما مدرن  آن که حکومت  است، حال 
است بنابراین در مورد سازگاری این دو 

باید فکر شود.

))

در گفت و گو با دکتر سید علی میر موسوی  بررسی شد :

تبار شناسی اندیشه دینی معاصر 
اسلامی  انقلاب  پیروزی  دکتر  _آقای  وگو  گفت  ادامه 
به نظرتان چه تاثیری در اندیشه دینی معاصر در حوزه 
مطالعات فقه سیاسی داشته است؟ آیا این جریان مسیر 
همواری را تا الآن طی کرده است؟ آیا پیروزی انقلاب 
مانعی بوده است یا اینکه  بیشتر این جریان را تقویت کرده 

است؟
جریان نواندیشی اساساً در شکل گیری انقلاب و پیروزی آن 
دخیل بود و اسلام سیاسی حاصل همین بحث هایی بود که 
نواندیشان دینی مطرح می کردند. بعد از انقلاب هم یک 
موجود  این وضع  توجیه  راستای  در  مباحث  از  بخشی 
صورت گرفت و نواندیشان دینی تلاش کردند که برای این 
نظام سیاسی که بعد از انقلاب شکل گرفت نظریه پردازی 
بکنند. برای مثال شهید مطهری، آیت الله منتظری، آیت الله 
صالحی نجف آبادی، را می توان بیان کرد. ولی به تدریج 
یک تجربه عملی هم برای نواندیشی دینی پدید آمد و آن 
را با بن بست هایی مواجه کرد که این هم خودش خیلی 
موثر بود. یعنی در واقع در یک مقطعی نواندیشی دینی 
در چارچوب اسلام گرایی مطرح بود که می خواست یک 
ایدئولوژی از اسلام در بیاورد و بر این اساس یک مدلی 
برای اداره حکومت و جامعه داشته باشد، ولی کم کم دید 
که در واقع این مدلی که فکر می کرده در عمل امکان پذیر 
بلکه  بکند  حل  را  مشکلات  نتوانسته  تنها  نه  و  نیست 
مشکلاتی را پدید آورده است. خود همین موجب شد که 
یک مقداری از آن اسلام گرایی فاصله بگیرد. شما آیت الله 
منتظری را در دهه اول و دهه دوم و دهه سوم انقلاب نگاه 
بکنید، آیت الله منتظری دهه ۸۰، با آیت الله منتظری دهه ۶۰ 
خیلی تفاوت پیدا کرده است. این تجربه عملی به نظر می 
رسد که حاصل انقلاب بود. کم کم ما را با مشکلاتی در 

عمل مواجه کرد و همین تأثیر گذاشت.

الآن چطور؟ به نظرتان آیا وضعیت فعلی جریان نواندیشی 
دینی نسبت به انقلاب همسو است؟ یا منتقد است؟ چگونه 

می توانیم ماهیت نسبت و ارتباطش را بررسی کنیم؟
در نواندیشان دینی این دریافت هست که انقلاب اهداف و 
آرمان های خوبی داشت و آن اهداف مهم و مدرنی هم بودند، 
آزادی، استقلال و جمهوریت. ولی بعد از انقلاب به تدریج 
یک جریانی حاکم شد که این جریان مسیر را از آن آرمان ها 
دور کرده است. بنابراین نواندیشان نوعاً نگاه اصلاح طلبانه 
دارند، یعنی در واقع می خواهند برگردند به همان آرمان های 
اصیل ضد استبدادی، آزادی خواهانه و جمهوری خواهانه که در 
انقلاب بود. لذا نواندیشان دینی شاید نسبت به اصل انقلاب 
منتقد نباشند ولی نسبت به وضعیتی که الآن حادث شده و به 
نوعی آن را بازگشت از انقلاب می دانند منتقد هستند. منتقد 
وضع کنونی نظام جمهوری اسلامی هستند، بین نظام و آن 
انقلاب تفاوت قائل می شوند و معتقدند که از خیلی جهات 

به این نظام می شود انتقاد کرد، ولی آن ارزش ها را می پذیرند.

در مورد بحث حقوق بشر نظرتان چیست؟
در بحث حقوق بشر هم به تدریج نواندیشی دینی از آن 
دیدگاهی که به اصطلاح می خواست بگوید که حقوق بشر 
بایستی منطبق با اسلام باشد وحقوق بشر اسلامی را مطرح 
می کرد به این گرایش یافته است که حقوق بشر را به  عنوان 
دستاورد عقل بشری تا حدودی پذیرفته است؛ یعنی این 
چیزهایی که الآن در نظام های بین المللی و حقوق بشری 
مطرح است مثل اعلامیه جهانی حقوق بشر، و آن اسناد بعدی 
مثل کنوانسیون ها یا ادبیات حقوق بشری من فکر می کنم در 
نواندیشی دینی روبه رشد گذاشته است. قبل و بعد از انقلاب 
خیلی ادبیات گسترده ای مطرح شد؛ در آغاز تصور این بود که 
اسلام خودش یک دیدگاهی در ارتباط با حقوق بشر دارد ولی 

کم کم به این سمت رفتیم که نه اتفاقاً همان بحث امضایی که 
شما مطرح کردید در این حوزه هم در واقع همسویی می تواند 
باشد. لذا این تحول را هم ما داریم که هم ادبیاتش تقویت 
شده است و هم همسویی با نظام حقوق بشر بین المللی بیشتر 

شده است.

بعضی  نمی کند؟  و...  تناقض  و  پارادوکس  ایجاد  این 
از بندهای اعلامیه حقوق بشر خیلی با آموزه های دینی 
سازگاری ندارند. اینها تعارضاتی ایجاد می کنند. به نظرتان 

نواندیشی دینی می تواند این تعارضات را حل کند؟
به نظر می رسد اعلامیه، حداقل استانداردهای حقوق بشری را 
مطرح کرده است. چون می خواستند اعلامیه یک نوع توافقی 
باشد و یک زبان مشترکی بین کشورها شکل بگیرد که این 
زبان مشترک اخلاقی باشد، پس به نوعی به صورت حداقلی 
اینها را مطرح کردند. به همین دلیل هم تعارض چندانی با 
آموزه های اسلامی ندارد. اعلامیه به بیان فهرستی از حقوق 
سیاسی و مدنی است، حقوق اقتصادی اجتماعی، حقوق 
آزادی  و  اجتماعی  گروه های  روابط  و  و حقوق  فرهنگی 
تشکیل انجمن ها پرداخته است. مستشارالدوله در یک رساله 
کلمه مقدمه قانون اساسی فرانسه را که همان اعلامیه حقوق 
بشر و شهروند فرانسه بود را که ۱۹ بند داشت را با آیات 
قرآن و آموزه های دینی تطبیق کرد و گفت اسلام همین است. 
این گفتمان که مستشار الدوله آغاز گر آن بود؛ تا همین امروز 
نیز گفتمان غالب در بین نواندیشان دینی بوده است، ولی  به 
تازگی این بحث نیز طرح شده است که اساساً در جهان امروز 
حتی اگر ناسازگاری هایی هم بین برخی از آموزه های دینی و 
آموزه های فقهی باشد، دست کم ما نمی توانیم دین را فراتر از 
حقوق بشر مطرح کنیم، یعنی دین باید در چارچوب حقوق 
بشر باشد. چرا؟ به دو دلیل نخست این که در جهان متکثر که 

دیدگاه ها به لحاظ اعتقادات و باورهای مذهبی خیلی متفاوت 
است، حفظ موجودیت دین  در گرو این است  که آزادی 
مذهبی به رسمیت شناخته شود، زیرا بدون شناسایی آن هر 
دینی می تواند با نگاهی مطلق گرایانه دیگر ادیان را نفی و 
در پی حذف آن ها برآید! دوم این که نمی توان نظام حقوق 
بشری را طرح کرد که در چارچوب یک دین  باشد؛ چون 
حقوق بشر ۵  ویژگی مهم و اساسی دارد: نخست این که ذاتی 
است یعنی هرکسی به موجب بشر بودن از این برخوردار 
است، دوم اینکه جهان شمول است یعنی همه افراد را در همه 
شرایط در برمی گیرد، سوم این سلبی ناشدنی هستند ؛ یعنی 
نمی توان خود را برای همیشه آز آن محروم کرد. چهارم این 
که اصول آن به هم وابسته هستند و این گونه نیست که ما 
یکی را بپذیریم و یکی را رد کنیم؛ در نهایت این که تجزیه 
ناپذیر هم هست. اگر حقوق بشر در چارچوب دینی خاص 
طرح شود، نمی تواند این ویژگی ها را داشته باشد، از این رو 
نوعی برداشت فرادینی و مبتنی بر توافق برای شناسایی چنین 
حقوق بشر ضرورت می یابد. با چنین توافقی همچنان که بر 
سر  اعلامیه جهانی و یک سری اسناد و معاهدات وجود دارد، 
پیروان ادیان گوناگون موظف به رعایت آن خواهند بود. دین 
در چارچوب حقوق بشر ایده ای است که به تدریج جریان  

نواندیشی به این سمت پیش می رود.

آقای دکتر شما چند تا از آسیب های جریان نواندیشی دینی را 
مطرح کردید، به نظرتان جریان نواندیشی دینی در مطالعات 
فقه سیاسی چطور می تواند آسیب ببیند؟ موانع چیست؟ این 
کژتابی هایی که وجود دارد آیا می تواند به این جریان آسیب 

بزند؟ یک آسیب شناسی از این جریان بفرمایید.
یک آسیبی که می تواند ببیند این است که نقش و جایگاه علوم 
انسانی و علوم اجتماعی را نادیده بگیرد و بخواهد خودش 
را مستقل از اینها بداند؛ دوم نگاه ایدئولوژیک به سنت است. 
یکی دیگر هم همان تاریخ زدگی است، یعنی این که بخواهد 
برای همه چیز در تاریخ گذشته نمونه ای پیدا کند و شبیه سازی 
تاریخی انجام دهد. یکی از آسیب های دیگر آن چیزی است 
که تحت عنوان اسطوره آموزه به آن اشاره کردم و بخواهد 
مفاهیم و آموزه های امروز را در متون گذشته پیدا کند که با 

زمان پریشی همراه است.
ممنون از اینکه وقت خود را در اختیار ما قرار دادید.

ادامه گفت وگو
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برگزاری مناسک 
ماه رمضان در بیت المقدس 

حق مردم فلسطین است

نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن گلستان با 
بیان این که مجامع بین المللی در برابر اتفاقات 
فلسطین سکوت کرده اند، گفت: برگزاری 
المقدس حق  بیت  در  رمضان  ماه  مناسک 
مردم فلسطین است. حجت الاسلام نورالله 
ولی نژاد اظهار کرد: جهان اسلام گرفتار یک 
مجموعه غاصب به نام اسرائیل شده که نه 
حکومت رسمی و دولت رسمی بوده و نه 
اینکه آن سرزمین متعلق به آنها است.نماینده 
ولی فقیه در بنیاد مسکن گلستان افزود: جهان 
اسلام با غده سرطانی بی رحم و غاصب و 
سودجو روبرو بوده و به مسلمانان اجازه نمی 
در سرزمین  نیاز  و  راز  و  عبادت  برای  هد 
یابند. الاقصی حضور  در مسجد  خودشان 
وی بیان کرد: تاریخ مردم سرزمین فلسطین 
از زمانی که دولت غاصب اسرائیل به وجود 
آمده، تاریخ رنج آور بوده و هر کس آن را 
بخواند قطعاً برای مردم مظلوم اشک خواهد 
از  بسیاری  کرد:  اضافه  نژاد  ریخت.ولی 
کشورها نخواستند برای این سرزمین کاری 
و  کرده  سکوت  کشورها  از  بخشی  کنند، 
بخشی از کشورها مانند آمریکا و انگلیس از 
اسرائیل حمایت کردند. نماینده ولی فقیه در 
بنیاد مسکن گلستان با اشاره به اتفاقات اخیر در 
فلسطین گفت: مردم فلسطین در ماه  رمضان 
حق دارند برای برگزاری نماز، مناسک مذهبی 
استفاده  بیت المقدس  از  دینی  آیین های  و 
کنند زیرا این مکان متعلق به آن ها است.
وی عنوان کرد: یهودی های مهاجر غاصبانه 
سرزمین فلسطین را اشغال کرده اند و ظالمانه 
با حمایت انگلستان و آمریکا در فلسطین جا 
خوش کرده و منابع و امنیت مسلمانان را به 
خطر انداخته اند.ولی نژاد افزود: سازمان ملل 
هم در برابر این جنایات سکوت کرده و این 
مسأله تعجب آور است زیرا گاهی یک زندانی 
ترور و قاتل و مجرم در مجامع بین المللی 
حامی پیدا می کند اما در برابر مظلومیت یک 
ملت سکوت کرده اند. مدیرکل سابق تبلیغات 
اسلامی گلستان گفت: مسلمانان در ماه رمضان 
شرایط سختی را در فلسطین می گذرانند و 
برای برگزاری برنامه های مذهبی و دینی خود 
در تنگنا هستند.وی ادامه داد: فلسطینی ها سال 
ها است که شهید و مجروح داده و از سرزمین 
خود آواره هستند ولی مجامع بین المللی حاضر 
نشدند از آن ها حمایت کنند و امیدواریم به 
زودی شاهد نابودی اسرائیل و ترک آن از این 

سرزمین باشیم.

تقویت ارائه خدمات با 
تعامل سازنده بین سازمان نظام 
مهندسی ساختمان و شهرداری 

رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
و  سازنده  تعامل  لزوم  بر  گلستان 
نظام  سازمان  بین  بیشتر  هم افزایی 
در  شهرداری  و  ساختمان   مهندسی 
جهت پیشبرد امور مدیریت شهری و 
تقویت ارائه خدمات به شهروندان تأکید 
کرد. به گزارش روابط عمومی، ضیافت 
و  رئیس  صمیمی  نشست  و  افطاری 
اعضای هیات مدیره با شهردار، معاونت 
شهرسازی و مدیران شهرداری گرگان، 
شهرداران مناطق،رئیس و اعضای شورای 
اسلامی شهر گرگان همزمان با میلاد امام 
حسن مجتبی)ع( کریم اهل بیت برگزار 
شد. آلوستانی افزود: بخش اعظمی از 
حوزه  در  سازمان  دو  خدمت  ماهیت 
ساختمان، مشابه و مکمل هم است که 
نیازمند تقویت تعاملات بین دستگاهی 
از همکاری های  با تشکر  است. وی 
شهرداری و شورای اسلامی شهر بیان 
داشت: برگزاری جلسات هم اندیشی و 
تصمیم گیری درحوزه ساخت وسازها 
به  این صنعت،   به  بیشتر  برای رونق 
ما کمک می کند .رئیس هیات مدیره 

همراهی  از  قدردانی  ضمن  سازمان 
مجموعه شهرداری گرگان گفت: با درک 
اهمیت و ضرورت اعلام و اطفا حریق 
در ساختمان ها و با هدف ارائه خدمات 
بهتر به شهروندان همکاری مشترکی را 
با شهرداری و سازمان آتش نشانی آغاز 
کرده ایم. وی ادامه داد: پس از ساعت ها 
فعالیت کارشناسی و برگزاری جلسات 
مشترک بین کارشناسان این سه ارگان  
و با در نظر گرفتن استانداردهای ملی و 
بین المللی و در راستای خدمت رسانی 
به شهروندان به زودی تفاهم نامه سه 
جانبه منعقد می گردد. آلوستانی با اشاره 
با  به همکاری و تعامل بسیار سازنده 
انبوه سازان و انجمن سازندگان مسکن 
و ساختمان افزود : استفاده از ظرفیت 
انبوه سازان و مهندسان در سازمان نظام 
مهندسی می تواند به شهرداری گرگان 
کمک  سرمایه گذار  جذب  حوزه  در 
ابتدای  در  افزود:  سازمان  رئیس  کند. 
شروع به کار هیات مدیره دوره نهم با 
مشکلات و چالش هایی روبرو بودیم اما 
با همفکری، تدبیر و کارشناسی اعضای 
هیات مدیره و تلاش کارکنان دلسوز 
سازمان بسیاری از این مشکلات را از 
پیش رو برداشتیم. وی افزود: در بحث 
کنترل نقشه با برقراری ارتباط الکترونیکی 
با شهرداری گرگان بسیاری از مشکلات 
پیشرو حل خواهد شد.رئیس سازمان 
نظام مهندسی ساختمان گلستان افزود: 
سازمان آمادگی کامل دارد در زمینه های 
و  یار  مشورتی  بازوی  بعنوان  عمرانی 
یاور شهرداری باشد. وی تاکید کرد:  با 
ارتباط و تعامل سازنده بین این دو ارگان 
شاهد بهبود وضعیت ساخت و سازها در 
سطح شهرهای استان و رعایت مقررات 
ملی ساختمان و مهم تر از همه، تکریم 

ارباب رجوع خواهیم بود. شهردار گرگان 
این  برگزاری  از  ابرازخرسندی  ضمن 
نشست مشترک، اراده و تلاش سازمان 
در تحقق اهداف قانوني، احترام به حقوق 
شهروندان و تلاش به برقراری تعامل 
سازنده با ارگان های مرتبط را  ستودنی 
دانست. سبطی به تعامل سازنده سازمان با 
انجمن انبوه سازان و سازندگان مسکن و 
ساختمان استان و تبعات مثبت آن  اشاره 
و این امر را قابل تحسین خواند. سبطی  
در ادامه گفت: هر جا که شهرداری و 
سازمان نظام مهندسی ساختمان هماهنگ 
عمل کرده اند، شاهد اتفاق های خوب 
و قابل قبولی در حوزۀ نظارت و اجراء 
در سطح شهر بوده ایم. وی خاطر نشان 
ارائه  امکان  سازمان،  همکاري  با  کرد: 
سازمان  اعضاي  به  مهندسي  خدمات 
و شهروندان هر چه بیشتر فراهم شده 
و در فضاي مثبت همکاري و شرایط 
و  کیفیت ساخت  ارتقا  شاهد  سازنده 
ساز و رضایت هم استانی های عزیز 
خواهیم بود. عضو هیات مدیره سازمان 
نظام مهندسی ساختمان گلستان گفت:  

راه اندازی دفاتر طراحی و شهرسازی از 
طریق برون سپاری خدمات شهرسازی 
توسط سازمان و شهرداری سبب کاهش 
بروکراسی اداری، افزایش سلامت اداری 
و شهروندان  مهندسان  و رضایتمندی 
خواهد شد. تجری پیشنهاد برون سپاری 
خدمات شهرسازی به بخش خصوصی 
در قالب دفاتر طراحی و شهرسازی را 
مطرح  کرد و گفت: با توجه به مسائل 
شهرداری  سازمان،  مابین  فی  مشترک 
موضوع  این  شهر  اسلامی  شورای  و 
تواند  می  که  است  مهمی  اقدامات  از 
سبب کاهش بروکراسی اداری، افزایش 
سلامت اداری و رضایتمندی مهندسان 
و شهروندان شود .عضو هیات مدیره 
به توان و تخصص بالای ۱۱ هزار عضو 
سازمان نظام مهندسی ساختمان گلستان 
اشاره کرد و افزود: این مجموعه قرابت 
زیادی با مجموعه مدیریت شهری دارد 
و به همین خاطر ضرورت ایجاب می 
کند تا با ارتباطات نزدیک تر با این حوزه 
در ارائه خدمات فنی و مهندسی برای 

شهروندان عزیز گامی برداریم. 

پلمب قصر بادی در گنبد
استاندارد  انطباق  ارزیابی  معاون  صیدانلو-  غزاله   
داد. گنبد خبر  در  بادی  قصر  پلمب یک  از  گلستان 
داوود مزیدی گفت: کارشناسان و بازرسان استاندارد 
در شرق استان حین بازرسی از زمین های بازی، یک 
تجهیز تکان دهنده و قصر بادی مشاهده نمودند که 
بود. فعالیت  حال  در  استاندارد  مجوز  داشتن  بدون 
توسعه  و  تقویت  قانون   ۱۵ ماده  به  اشاره  با  وی 

نظام استاندارد مبنی بر اینکه هرگاه اجراي استاندارد 
در مورد کالا یا خدمتی اجباری اعلام شود، پس از 
انقضاي مهلت مقرر، تولید، تمرکز، توزیع و فروش 
این گونه کالا و خدمت با کیفیت پایین تر از استاندارد 
مربوط و یا بدون علامت استاندارد ایران ممنوع مي 
زمین های  در  تجهیزات مستقر  داشت:  اظهار  باشد؛ 
اجباری  استاندارد  مشمول  نیز  ها  شهربازی  و  بازی 

اخذ  به  ملزم  بازی  تمامی شهرهای  لذا  و  باشند  می 
تاییدیه استاندارد برای فعالیت تجهیزات خود هستند.
به گفته مزیدی تجهیز غیر استاندارد شناسایی شده در 
شهرستان گنبد کاووس، تا اطلاع ثانوی و اخذ مجوز 
توسط کارشناسان استاندارد پلمب شده است و بدیهی 
است فک پلمب و بهره برداری از تجهیز تا قبل از اخذ 

تاییدیه استاندارد غیر قانونی است.
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خیابان دسترسی به دریاچه 
مصنوعی تعریض می شود

خیابان  گفت:  گنبدکاووس  شهردار 
 - گردشگری  مجموعه  به  دسترسی 
شهر  این  مصنوعی  دریاچه  تفریحی 
و  تردد خودروها  در  تسهیل  به منظور 
ایجاد فضایی برای توقف آنها و استفاده 
رفاهی،  خدمات  از  شهروندان  بهینه 
تعریض  موجود،  آموزشی  و  تفریحی 
اصغر  سیدعلی  می شود.  زیباسازی  و 
این  عرض  اکنون  هم  افزود:  موسوی 
خیابان ۱۴ و طول آن ۱۹۰ متر است که 
شهرداری با خرید هزار و ۱۲۰ متر مربع 

زمین از مالک یک قطعه زمین درحاشیه 
این خیابان، ۶ متر به عرض آن اضافه تا 
۲۰ متری شود.وی تصریح کرد: قیمت 
کارشناسی این زمین هر مترمربع افزون 
بر ۲۰۰ میلیون ریال است اما با توافق و 
کمک مالک، هر مترمربع ۸۰ میلیون ریال 
خریداری شد که کل مبلغ هنگام صدور 
پروانه ساختمانی توسط شهرداری تهاتر 
اقدام  این  کرد:  اضافه  می شود.موسوی 
و  جامع  طرح  به  عنایت  با  شهرداری 
تفصیلی مصوب موجود شهر که در آن 
منطقه خیابانی با عرض مشخص پیش 
بینی شده و مالک نیز درخواست صدور 
پروانه داشت، باید وضعیت تعریض یا 
عدم تعریض آن مشخص می شد. وی 
ادامه داد: درصورت نیاز به تعریض معابر 
و مطابق قوانین شهرداری ها، شهرداری 

مکلف به خرید زمین تعریض از مالک 
یا مالکان است که در این قسمت به 
و  خیابان  تعریض  ضرورت  سبب 
موافقت اعضای شورای اسلامی شهر 
گنبدکاووس تصمیم به تعریض آن گرفته 
براین  گفت:  گنبدکاووس  شد.شهردار 
اساس شهرداری با مالک وارد مذاکره 
بالای  قیمت  با وجود  و  توافق شد  و 
تعیین شده کارشناسی اما با مساعدت 
متری ۸۰  شهرداری  نهایت  در  مالک، 
واگذاری  برای  وی  با  ریال  میلیون 
هزار و ۱۲۰ مترمربع زمین به مبلغ ۸۹ 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون ریال توافق کرد.
موسوی افزود: مبلغ توافق شده نیز در 
آینده و هنگام صدور پروانه ساختمانی 
و عوارض آن برای مالک، تهاتر خواهد 
شد در نتیجه با همراهی مالک مساعدت 

و تخفیف خوبی به شهرداری برای ارائه 
خدمات بهتر به شهروندان در مجموعه 
گردشگری - تفریحی دریاچه مصنوعی 
داده شد.وی اضافه کرد: دربحث تغییر 
کابری زمین نیز باتوجه به اینکه کاربری 
آن کارگاهی بود ولی با عنایت به قانون 
از  بعد  طرح  در  واقع  املاک  تعیین 
گذشت مدت مشخصی که ۱۸ ماه پیش 
بینی و حقوقی که برای مالکین تصور 
شده و اینکه بیش از ۱۰ سال از تاریخ 
تصویب طرح جامع و تفصیلی شهر 
می گذرد، با تغییر کاربری ملک به تجاری 
ادامه  موسوی  شد.  موافقت  اقامتی   -
داد: در دفترچه ضوابط شهرسازی تغییر 
کاربری، این نوع کاربری ها پیش بینی و 
این اجازه به مالک برای تغییر کاربری داده 

شده است. 
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خبر

گلستان در معرفی پوشاک
 اقوام ظرفیت ویژه ای دارد

مدیرکل فرهنگ و  ارشاد اسلامی گلستان 
گفت: این استان ظرفیت ویژه ای در معرفی 
میراث پوشاک اقوام مختلف ایرانی - اسلامی 
به نسل جوان دارد. به گزارش روابط عمومی، 
نمایشگاه  گشایش  آیین  در  رعیت  محمد 
عفاف و حجاب در مجتمع فرهنگی - هنری 
شهرستان آق قلا افزود: استان گلستان با وجود 
اقوام مختلف ظرفیت های بی شمار و عمیقی 
در حوزه معرفی عفاف و حجاب به عنوان 
پوشاک زیبا و سالم دارد.وی اظهار داشت:  
سبک زیبا و صحیح ایرانی - اسلامی باید 
حفظ، معرفی و گسترش یابد تا این میراث 
به عنوان جامعه مورد توجه همگان قرار گیرد. 
وی با اشاره به حضور دانش آموزان در این 
نمایشگاه خاطرنشان کرد: حضور کودکان و 
نوجوانان در جشنواره های حجاب و عفاف 
ظرفیت خوبی برای آشنایی آنها با میراث کهن 
است. آن  ترویج  و  منطقه  پوشاک  فرهنگ 
گلستان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
ادامه داد: در عرصه پوشش گذشتگان مردمان 
بی حجابی و بی عفتی جایگاهی نداشته ولی 
متاسفانه شیطان از مسیرهای مختلفی از جمله 
زینت دادن گناهان،  انسان ها را به گمراهی 
کشانده و از آن ها سوء استفاده می کند.رعیت 
افزود: ذات و سرشت انسان ها  زیبا پسندی و 
زیبایی دوستی بوده که شیطان افراد را از مسیر 
زیبایی راستین و حقیقی به انحراف کشانده و  
از سنت ها و نیکی های یادگار گذشتگان دور 
می کند. وی تاکید کرد: حوزه عفاف و حجاب 
و الگو زیبا، صحیح و سالم ایرانی- اسلامی از 
گذشتگان به ما میراث رسیده که شیاطین می 
خواهند ما را از این گنجینه ها دور کنند. به 
گفته مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان 
باید میراث نیک، اندیشه والای گذشتگان و 
فرهنگ آن ها در بین اقشار مختلف مردم 
ترویج داده شود. فرماندار شهرستان آق قلا 
پوشاک  نمایشگاه  در  گفت:  آیین  این  در 
اقوام مختلف شهرستان های استان گلستان 
به نمایش گذاشته شده و به یقین مجموعه 
های فرهنگی زیبای اقوام مختلف  ایرانی 
- اسلامی شناسنامه دست جمعی فرهنگ 
در  افزود:  هاشمی  سلیمان  است.   گلستان 
نمایشگاه ۲۰ غرفه با رویکرد عفاف و حجاب 
از  تمام شهرستان ها شرکت دارند و امیدواریم 
در طول سال به برگزاری این جشنواره ها و 

نمایشگاه ها توجه ویژه شود.

تلاقی هنر
 و اقتصاد

■ سمانه شهری نژاد

هنر و اقتصاد تمام اجتماع را به هم پیوند 
داده و امروزه هنر از عوامل بسیار مهم 
در رشد و توسعه اقتصادی هر کشوری 
محسوب می شود. آنچه هنر و اقتصاد 
را کنار هم قرار می دهد، قرابت این دو 
سیستم در مقوله عام تر فرهنگ است که 
همچون حلقه های زنجیر، تمام اجتماع 

و افراد را به هم متصل می کند. بسط 
اقتصاد و هنر از عناصر اولیه و اصلی 
متمدن شدن بشر است. دیوید تراسبی 
معتقد است، گفتمان اقتصادی و عملکرد 
آن درون زمینه فرهنگی و مناسبات و 
جریان های فرهنگی هم در یک زیست 
از  یعنی  اقتصادی رخ می دهد.  محیط 
یک سو، فرهنگ هم می تواند مجموعه 
عقاید، ارزش ها، آداب و رسومی باشد که 
الگوهای رفتاری انسان ها در یک گروه 
می تواند  هم  و  می شود  واقع  مشترک 
انسانی  فعالیت های  برخی  معنای  در 
باشد که حاصل آن، تولید محصولاتی 
به  و  است  فکری  و  دلالتی  وجوه  با 
نوعی محصولی خلاقانه به شمار می آید. 
رسانه های  گسترش  مدد  به  امروزه 
ارتباطی، مبادله محصولات فرهنگی با 
است؛  مواجه  بزرگ تری  بازار  و  تنوع 
این امر، دلیل موجه برای توجه بیشتر 
اقتصاددانان و مدیران فرهنگی است. البته 
بودجه هایی که باید به جلوه های فرهنگی 
تخصیص داده شوند، متفاوت هستند 
زیرا برخی از آنها جنبه تجاری بیشتری 
دارند. ارزش هنر هر چه معنا شود باز 
عالم  محدودیت های  از  نمی تواند  هم 
مادی یا اقتصادی برکنار باشد در این 
میان برخی صاحب نظران ، طریق افراط 
پیموده و ارزش هنری و زیباشناختی را 
به ارزش های اقتصادی فرو می کاهند. در 
صورتی که این دو فقط در لفظ ارزش 
مشترک هستند، کلامر می گوید: » ارزش 
هنر همان چیزی است که آن را از سایر 
چیزها متمایز می کند«. البته باید توجه 
داشت که منبع این ارزش باید خود هنر 

باشد، یعنی حتی اگر هنر با یک واقعیت 
است،  طرف  هم  اقتصادی  یا  سیاسی 
آن را به زبان هنر برگرداند و به وجوه 
زیباشناختی آن بپردازد، پس دیگر تاریخ 
و ایدئولوژی لذت ، تزئین و هر چیزی 

غیر از هنر، منابع ارزشی هنر نیستند.

استثنایی بودن اقتصاد هنر صنایع دستی
در واقع، »انسان آن چیزی را برای خود 
ارزشمند می شمارد که مطلوب ، سودمند 
و مهم باشد. اما این معنای سوداگرانه و 
ابزاری ارزش است« ارزش های اخلاقی، 

هنری ، زیباشناختی و اقتصادی غیر از هم 
هستند و تنها در ماهیت اجتماعی شان 
اقتصاددانان  دیدگاه  این  دارند.  اشترک 
ارزش را در معنای  متعارف است که 
ابزاری یا تجاری لحاظ می کنند، گفتمان 
اقتصادی بر محور عقلانیت ابزار است. 
ارزش اثر هنری درون آن نهفته است 
آفرین  شگفتی  کالایی  هم  هنوز  و 
است. فقط باید مراقب بود که ارزش 
آن به ارزش بازاری فرو کاسته نشود. 
البته بودریار از فرا زیباشناسی به عنوان 

یاد  زمانه  روح  از  برخاسته  مقوله ای 
می کند که به التقاط تمام فرهنگ ها و 
سبک ها انجامیده است. در دنیای امروز 
آثار صنایع دستی، تلفیقی از هنر سنتی و 
هنر مدرن که می توان گونه های اصالت 
اعم از اصالت تجربه، اصالت فرهنگی، 
اصالت بیانی، اصالت عملکرد را درون آن 
بررسی کرد، موجب تفکیک حوزه های 
اقتصاد و تولید از ایدئولوژی و فرهنگ 
است، زیرا تولید، تصویر و جلوه های 
فرهنگی به واحدهای اقتصادی تبدیل 
شده اند، یک اثر هنری می تواند به مثابه 
ویژگی های  شده  تولید  کالای  یک 
متنوعی داشته باشد. برای مثال می تواند 
جنبه کاربردی داشته باشد و برای تزئین 
استفاده شود، می تواند ارزش نشانه ای پیدا 
کند و از شأن و منزلت کاربر خود بگوید. 
مشخص تر بخواهیم مطرح کنیم؛ در مورد 
مردم،  بومی،  و  روستایی  صنایع دستی 
به ارزش کاربردی بودن آن می اندیشند 
که آن نوعی سرمایه فرهنگی محسوب 
می شود. این به امکانات متعدد یک کار 
هنری مربوط است که هم می تواند نوعی 
کار تولیدی به شمار آید و هم می تواند، 
به مثابه یک فعالیت با تجربه دیده شود 
که توانش ایجاد تجربه زیباشناختی را 
در خود دارد. ابژه تجربه زیباشناختی ما 
نمی تواند هنر به مثابه کالا باشد. این به 
معنای آن است که ارزش های هنری ، که 
خط فارقی میان هنر و غیر هنر ترسیم 
می کنند، غیر از ارزش های دیگر از قبیل 

ارزش های اخلاقی و اقتصادی هستند.

 ■ دکترای پژوهش هنر

))
ارزش هنر هر چه معنا 

شود باز هم نمی تواند از 
محدودیت های عالم مادی

 یا اقتصادی برکنار باشد

۰۱73225۱3۱6

۱۲زوج به همت واقفان به خانه بخت رفتند

گلستان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
گفت: باهمت واقفان، متولیان و مجمع 
مراسم  گلستان،  استان  ازدواج  خیرین 
ازدواج ۱۲ زوج کم برخوردار در میلاد 
الله  شد.روح  برگزار  )ع(  حسن  امام 
سلیمانی فرد اظهار کرد: امام دوم شیعیان 
سیده جوانان اهل بهشت، پاره تن پیامبر 
)ص( و خاندان وحی بودند. سلیمانی فرد 
افزود: رسول گرامی اسلام احترام و اکرام 

بی نظیری نسبت به امام حسن )ع( و برادر 
بزرگوار امام حسین )ع( داشتند. وی اضافه 
کرد: آنچه در سیره امام حسن )ع( معروف 
است بخشش و کرامت ایشان است که 
به کریم اهل بیت شهرت یافتند، بارها در 
طول عمر بابرکت خود اموال خود را با 
نیازمندان تقسیم کردند و این مسئله را 
شیعه و سنی در کتب خود ثبت کرده اند. 
وی تصریح کرد: بارزترین خصوصیت 

اخلاقی امام حسن مجتبی )ع( که باید 
مخصوصاً در ماه مبارک رمضان سرلوحه 
ما قرار گیرد بخشندگی و سخاوت آن 
حضرت است به همین منظور با همت 
واقفان، متولیان و مجمع خیرین ازدواج 
زوج  ازدواج ۱۲  مراسم  گلستان،  استان 
کم برخوردار در شامگاه میلاد امام حسن 
)ع( در تالار لاله شهرستان گرگان برگزار 
به  داد: ۱۲ سری جهیزیه  ادامه  شد.وی 

۱۲ زوج گلستانی اهدا می شود که ارزش 
کالاهای اهدایی به هر زوج ۳۰ میلیون 
تومان است.مدیرکل اوقاف و امور خیریه 
مبارک  نام  از  نیابت  به  گفت:  گلستان 
حضرت ولی عصر )ع( و منتظران ایشان 
تعداد ۱۲ زوج گلستانی را در ماه مبارک 
رمضان راهی خانه بخت کردیم تا در ماه 
خدا که ماه امید آفرینی است گره کوچکی 
را از کار جوانان در آستانه ازدواج برداریم.

www.golshanemehr.com
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امسال برای حمایت از شرکت های دانش بنیان مستقر در مرکز رشد، کارخانه نوآوری و پردیس، پنج میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده که این اعتبار پنج برابر سال گذشته است

سود ۴۰ برابری توليد از دانش
اعظم محبی: رئیس دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی 
گرگان با بیان این که سود تولید از دانش ۴۰ برابر تولید از 
حوزه های دیگر است، گفت: اگر اقتصاد مبتنی بر دانش 
بنیان باشد درآمد سرانه هم بالاتر است. سال جاری توسط 
رهبر معظم انقلاب »سال تولید، دانش بنیان و اشتغالزا« 
نامگذاری شده و بی تردید دانشگاه ها خط مقدم تحقق 
فعالیت های دانش بنیانی محسوب می شوند. در این راستا، 
نقش »دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی گرگان« به 
دلیل جایگاه حوزه کشاورزی در اقتصاد گلستان، بسیار 
حائز اهمیت است لذا در این خصوص با »علی نجفی نژاد« 

رئیس این دانشگاه، گفتگو کردیم که ادامه خواهد آمد:

بنیان  دانش  اقتصاد  اهمیت  و  نقش  خصوص  در 
توضیح دهید؟

طی سال های گذشته رهبر معظم انقلاب شعارهایی در 
زمینه اقتصاد و تولید داشته و امسال را هم سال تولید، 
دانش بنیان، اشتغالزا نامگذاری کردند. همه اینها حاکی از 
آن است که مسأله »اقتصاد« موضوع اساسی جامعه بوده 
و اگر نگاهی به اقتصاد کشورهای پیشرفته داشته باشیم 
و مسیری که آن ها برای دست یابی به توسعه طی کرده 
اند را بررسی کنیم مشاهده می کنیم که درآمد این کشورها 
مبتنی بر »تولید از دانش« است. آنها توانسته اند یافته های 
خود را به محصول، فرآورده و فرآیندهای مختلف تبدیل 
کنند و ارزش افزوده زیادی را به دست آورند. کشورهایی 
که تولید آنها عمدتاً متکی بر منابع محدود طبیعی و معدنی 
و مانند آن است، نمی تواند ارزش افزوده زیادی را فراهم 
کنند، کسانی در این زمینه موفق هستند که پایه های اقتصاد 
آنها مبتنی بر شرکت های دانش بنیان و برآمده از یافته های 
»تحقیقات«  را  افزوده  ارزش  است.بیشترین  تحقیقاتی 
دارند؛ حوزه هایی همچون نفت و مواد معدنی و غیره 
به ازای یک واحد سرمایه گذاری ممکن است دو الی 
چهار واحد سودآوری داشته باشند ولی در بخش علمی 
و دانش بنیان این نسبت یک به ۴۰ و حتی بالاتر است. 
میزان  با  ناخالص(  )تولید  پی  دی  رابطه جی  بنابراین 
توسعه علمی و توسعه شرکت های دانش بنیان و توسعه 
اقتصاد مبتنی بر دانش بنیان یک رابطه مستقیم است و هر 
اندازه اقتصاد مبتنی بر دانش بنیان ها باشد درآمد سرانه 

هم بالاتر خواهد بود.

برای تحقق شعار سال، چه اقداماتی را باید انجام 
داد؟

توسعه دانش بنیان ها در سنوات قبل هم به شکل های 
مختلف مورد حمایت بوده اما امسال با توجه به تاکید 
رهبری باید این فرآیند گسترده تر پیگیری شود تا شاهد 
جهش های خوبی در این زمینه باشیم. یکی از مهم ترین 
که  آن  علی رغم  است؛  »کشاورزی«  مبحث  مسائل 
شرکت های دانش بنیانِ توسعه یافته خوبی در کشور داریم 
ولی سهم شرکت های دانش بنیان کشاورزی کمتر از پنج 
درصد است این در صورتی که کشاورزی در اقتصاد کشور 
بیش از ۲۵ درصد سهم دارد. اگر بخواهیم تعادل ایجاد 
کنیم باید در زمینه توسعه شرکت های دانش بنیان کشاورزی 
تلاش ویژه ای انجام شده تا این خلا جبران شود و ضریب 

نفوذ دانش در این بخش افزایش یابد.

پس سهم دانشگاه علوم کشاورزی گرگان در این زمینه 
پررنگ خواهد بود.

به عنوان دانشگاه تخصصی در حوزه کشاورزی، از سنوات 

قبل به مسأله کمبود شرکت های دانش بنیان در این بخش 
توجه کرده ایم و براین اساس »مرکز رشد« دانشگاه در 
سال ۹۲ راه اندازی شد و هم اکنون ۹۰ هسته فناور و 
شرکت دانش بنیان در مرکز رشد دانشگاه فعال هستند 
که توسط اساتید دانشجویان و غیره شکل گرفته است. 
تعدادی از این شرکت ها به تدریج رشد کرده و وارد 
محیط  در  هم  تعدادی  و  شده  فناوری  و  علم  پارک 
دانشگاه فعال هستند و فعالیت های تولیدی خود را انجام 
می دهند. در حال حاضر علاوه بر ۹۰ هسته فناور، ۱۵ 

بوده  تولیدی و دانش بنیان در دانشگاه مستقر  شرکت 
این  از دانش آموختگان و دانشجویان در  نفر  و ۳۰۰ 
شرکت مشغول به فعالیت هستند و از امکانات دانشگاه 
و پشتیبانی های علمی و فنی و خدماتی استفاده می کنند. 
زمینه کاری تمامی این هسته ها و شرکت ها در مورد 
کشاورزی، منابع طبیعی، محیط زیست، آب و موارد 
مرتبط با آن مانند تکنولوژی و کشاورزی، رباتیک در 
و  کشاورزی  تجهیزات  هوشمندسازی،  کشاورزی، 
غیره است.ما به عنوان دانشگاه تخصصی طی سال های 
گذشته برای تغییر نسل دانشگاه از یک مرکز آموزشی 
و پژوهشی صرف به سمت دانشگاه کارآفرین اقدامات 
زیادی انجام دادیم و در حال حاضر ۱۰ هزار مترمربع 
فضای فیزیکی و زیرساخت تولیدی درون دانشگاه در 
اختیار شرکت ها و هسته ها بوده در حالی که در سال 
»مجتمع  نبود. سال گذشته  ۹۲ چنین فضایی موجود 
نوآوری« به عنوان بزرگترین مجتمع نوآوری دانشگاهی 
گلستان افتتاح شد که مرکز پرورش ایده ها، خلاقیت ها 
غیره  و  آموختگان  دانش  دانشجویان،  نوآوری های  و 

است. در این مکان از طرح های صاحبان ایده حمایت 
شده و فضای فیزیکی، مشاوره های اقتصادی، تجاری 
سازی، اینترنت و غیره در اختیار آن ها قرار می گیرد. این 
شرکت ها بعد از چندی به مرکز رشد منتقل شده و زمانی 
که به مرحله مناسبی رسیدند وارد پارک علم و فناوری 
خواهند شد. همچنین فضایی را در پردیس دانشگاه، 
تحت عنوان »پارک کسب و کار« ایجاد کرده ایم که برای 
فعالیت های تولیدی و مهارت افزایی دانشجویان پیش 
بینی شده است. دانشجویان می توانند طرح های خود را 

به کمیته مربوطه ارائه کرده و بعد از تصویب آن، امکانات 
زیرساختی اولیه در اختیار آنها قرار می گیرد و می توانند 
مستقیم به کار تولیدی بپردازند و کسب درآمد کنند که از 

این طرح استقبال خوبی شده است.
مجموعه ای را هم با نام »مزرعه نوآفرینی دانشجویی« در 
ابتدای شهر گرگان، به مساحت ۱.۵ هکتار ایجاد کرده ایم 
که در آنجا دانشجویانی که در پارک کسب و کار، تجربه 
با  آنجا  در  را  خود  کار  می توانند  آورده اند،  دست  به 
مقیاس بزرگ تر ادامه دهند. زمین، فضای گلخانه ای و 
تمام امکاناتی که برای تولید محصولات مختلف لازم 
آنها  و  می گیرد  قرار  دانشجویان  این  اختیار  در  است 
در قالب تیم ها و هسته هایی فعالیت خود را به شکل 
گسترده ادامه می دهند. علاوه بر آن، کارآفرینی را به درون 
خوابگاه ها هم بردیم و دانشجویان می توانند از هر فضا، 
زمین و اتاق که کمتر مورد استفاده قرار می گیرد برای 
تولید دانش بنیان استفاده کنند و این امر فرصت خوبی 
است تا دانشجویان با فرهنگ دانش بنیان آشنا شوند. کار 
مشترکی را هم با جهاد دانشگاهی استان تحت عنوان 

»تکمیل زنجیره گیاهان دارویی« در دست اقدام داریم که 
تا یک ماه دیگر تولید آزمایشی خود را آغاز خواهد کرد.
چه اقداماتی را در سال جاری در دست اجرا دارید؟
برای تبدیل شدن به دانشگاه نسل سه، در سال جاری 
و  کشاورزی  تخصصی  پردیس  راه اندازی  دنبال  به 
منابع طبیعی هستیم که نخستین پردیس تخصصی در 
کشور است. مجوز اولیه توسط هیأت امنای دانشگاه 
از  مجوز  اخذ  برای  پیگیری  حال  در  و  شده  صادر 
وزارت علوم هستیم. در این فضا شرکت های دانش 
شده  مستقر  طبیعی  منابع  و  کشاورزی  حوزه  بنیان 
و تحت حمایت قرار می گیرند و محصولات دانش 

بنیان خود را تولید کنند.

 برای حمایت های مالی چه اعتباری پیش بینی شده 
است؟

امسال برای حمایت از شرکت های دانش بنیان مستقر 
در مرکز رشد، کارخانه نوآوری و پردیس، پنج میلیارد 
تومان اعتبار پیش بینی شده که این اعتبار پنج برابر سال 

گذشته است.

آیا این شرکت ها به تولید انبوه هم رسیده اند؟
بله، بسیاری از این شرکت ها بلوغ یافته بوده و به تولید 
انبوه رسیده اند. به عنوان مثال، شرکتی داریم که ۳۵ 
نفر نیرو داشته و انواع ماسک های نانو را تولید می کند 
و جزو معدود شرکت ها در کشور است. یک شرکت 
در تولید زالو فعالیت کرده و جزو اولین شرکت هایی 
این  دارد.  و صادرات  تولید  زمینه،  این  در  که  است 
مفید  آنزیم های  از  برخی  استخراج  شرکت در صدد 
یک  است.  بهداشتی  و  آرایشی  مصارف  برای  زالو 
مشغول  دانشگاه  داخل  در  لبنی  صنایع  در  شرکت 
فعالیت بوده و محصول خود را به بازار عرضه می کند. 
فعال  غذایی  محصول  فرآوری  در  شرکتی  همچنین 
یا  و  می کند  تولید  را  میوه  چیپس های  انواع  و  بوده 
و  گیاهی  دمنوش های  تولید  در  دیگر  شرکت  یک 
دارویی توانسته بازارهای خوبی را داشته باشد. البته 
شرکت های دیگری هم داریم که در مقیاس کوچک تر 
بوده ولی پتانسیل آن را دارند در صورتی که فضای 
بیشتری در اختیار آن ها قرار گیرد، خط تولید خود را 

گسترش دهند.

 بزرگترین مشکلات شرکت های دانش بنیان چیست؟
صدور  زمینه  در  مشکلاتی  بنیان  دانش  شرکت های 
از  بسیاری  دارند.  غیره  و  تسهیلات  بیمه،  مجوزها، 
که  است  بار  اولین  برای  شرکت ها  این  فعالیت های 
ما  سازمان های  در  سابقه ای  چون  و  می افتد  اتفاق 
ندارند، روند اخذ مجوز برای آن ها طولانی می شود.به 
عنوان مثال، یکی از شرکت های دانشگاه در زمینه »تولید 
حشرات مغذی برای غذای مکمل طیور و ماهی« فعال 
بوده و هم اکنون به مرحله تکثیر رسیده و باید دستگاه 
متولی آن که دامپزشکی است، فرایند صدور مجوز را 
تسریع کند. امیدواریم سازمان های مربوطه روند صدور 
مجوزها را تسریع کرده تا نوآوری استارتاپی سریع تر 
به نتیجه برسد زیرا فضای استارتاپ ها خلق موضوع 
جدید بوده و با شیوه نامه های روتین قبل متفاوت است. 
مقاومت هایی وجود  ایده های جدید  برابر  در  همیشه 
دارد و امیدواریم که حمایت بیشتری از شرکت ها شده 

و آنها درگیر بروکراسی های اداری نشوند.

 علی رغم آن که شرکت های دانش بنیانِ توسعه یافته خوبی در کشور داریم 
ولی سهم شرکت های دانش بنیان کشاورزی کمتر از پنج درصد است

 این در صورتی که کشاورزی در اقتصاد کشور بیش از 25 درصد سهم دارد. 


